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« از تاثیر ممنوعیت معامله با دلار  گزارش »روزگار
در عراق بر بازار ارز ایران

نمیافتد ارز بازار اتفاقهیجانیدر
  مریم فکری/ گروه اقتصاد

 »معامله با دلار در عراق ممنوع شــد«؛ این خبری 
اســت که در روزهای گذشــته این گمانه را در میان 
فعالان بازار ارز ایجاد کرده که به دلیل وابســتگی 
بازار ارز ایران به معاملات غیررســمی دلار در بازار 
عــراق، احتمــالا افزایش مجدد نرخ دلار در ایران را 

شاهد خواهیم بود...

گزارش

تکاپوبرایبهبودروابطایرانومصر
   محمد مهدی مظاهری 

استاد دانشگاه
بعد از اینکه آشتی دیپلماتیک ایران و 
عربستان، موجی از تحولات مثبت در 
منطقه ایجاد و ســایر کشورهای حوزه 
خلیج فارس را نیز به از سر گیری و یا تقویت روابط با جمهوری 
اسلامی ایران تشویق نمود، حال خبرها حاکی از آن است که 
مصر نیز با میانجی  گری عراق به دنبال بهبود و از سر گیری 

| صفحه 2 را بخوانید مناسبات دیپلماتیک با کشورمان است...

| صفحه 3 را بخوانید 

پولیاستحتیتابوت! وقتیهمهچیز
  نسرین هزاره مقدم/ گروه اقتصاد

 هزینه هــای زندگی افزایش یافته اســت؛ این هزینه ها 
فقط مربوط به زندگی نیســت، بعد از پایان یک زندگی، 
هزینه های سنگینی بر دوش خانواده های متوفی می افتد؛ 
خانواده هایی که عموماً از طبقات فرودســت شــهری 
و روســتایی هستند و توان تمشــیتِ امور خاکسپاری، 

تغسیل و کفن و دفن را ندارند...

گفت و گو

| صفحه 3 را بخوانید 

سخنگوی دولت :

لایحهقوهقضائیه
دربارهعفافوحجاب
بهمجلسارسالشد

     علــی بهــادری جهرمــی ســخنگوی 
دولت در حاشیه جلسه هیئت دولت در 
جمــع خبرنــگاران گفت: یکی از مهم ترین 
پروژه هایــی که بــزودی کلید می خورد فاز 
اول پــروژه فیبــر نــوری منــازل و کســب و 

کارهاست...

وزیر نفت در آئین افتتاحیه بیست و هفتمین 
نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی :

دولتمردمی
زد کنار تحریمهارا

     وزیر نفت در آئین افتتاحیه بیســت و 
، پالایــش و  هفتمیــن نمایشــگاه نفــت، گاز
کیــد بر لــزوم کاهش  پتروشــیمی، ضمــن تا
مصرف، از ســاخت و تکمیل فاز 11 میدان 

پارس جنوبی خبر داد...   || صفحه  صفحه 44    || صفحه  صفحه 22  

توافقنامهاحداثراهآهنرشت-آستاراامضاشد؛

گام راهبردی در روابط ایران و روسیه
   با اراده دولت سیزدهم توافقنامه احداث راه آهن رشت-آستارا با سخنرانی آیت الله رئیسی و 
ولادیمیر پوتین، رؤســای جمهور ایران و روســیه امضا  شــد. اهمیت این توافقنامه از این جهت 
اســت که بعد از ۲۳ ســال گذرگاه ریلی شــمال-جنوب تکمیل می شــود و جنوب آســیا را به شــمال 

اروپا متصل می کند. همچنین درآمدزایی چشمگیر و پایدار ارزی این مسیر می تواند رقیبی برای 
صادرات نفت باشد. آیت الله رئیسی در مراسم امضای توافقنامه گفت:  مسیر ایران ارزان ترین، 

  || صفحه  صفحه 22  باصرفه ترین و نزدیک ترین مسیر برای کارهای تجاری و ترانزیتی در منطقه است...

رهبرمعظمانقلابدردیداربادستاندرکارانوکارگزارانحج:

هدف حج اتحاد امت اسلامی هدف حج اتحاد امت اسلامی 
در مقابل استکبار استدر مقابل استکبار است

صفحه 2 
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فرونشست؛ سرطانی 
خاموش بیخ گوش کشور
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 رشدی جذاب و سنگین 
در انتظار بازار بورس
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 نارضایتی سناتورهای آمریکایی 
از جلسه محرمانه سنا درباره ایران؛

نشستی برای هیچ!
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3

www.roozgarpress.ir

پایگاهخبری

گهیمزایدهعمومی آ
شماره۰۱/ق/۱۴۰۲

فرماندهــینیــرویپدافنــدهوایــیآجــادر نظــر دارد اقــام فرســوده موجــود 
در منطقــه پدافنــد جنــوب )بوشــهر، شــیراز و بنــدر طاهــری( را از طریــق مزایــده عمومــی 

بــه شــرح ذیــل بــه فــروش رســاند.
۱-زمــانثبــتنــامدریافــتاســنادمزایــده: 1402/02/28  الــی1402/03/02 

از ســاعت 8 تــا 12
۲-محــلدریافــتاســنادمزایــده: تهــران ، بزرگــراه بســیج، بزرگــراه هجــرت، 
جنــب بانــک ســپه، ســتاد نیــروی پدافنــد هوایــی آجــا یــا تمــاس بــا شــماره های 

قیــد شــده
۳-زمانبازدیداقلام: 0۷ و 1402/03/08 از ساعت 8 تا 12

۴-محلبازدید:اقام منطقه پدافند جنوب )بوشهر، شیراز و بندر طاهری(
۵-زمانبرگزاریمزایده: روز سه شنبه مورخ 1402/03/09  ساعت 10 صبح

) ۶-محلبرگزاریمزایده: منطقه پدافند جنوب )بوشهر
مزایــده: بابــت ســپرده شــرکت در مزایــده اقــام  ۷-میــزانســپردهشــرکتدر
یــک میلیــارد و پانصــد میلیــون ریــال ، بصــورت چــک تضمینــی فقــط از بانــک ســپه 

در وجــه هیــأت اجرایــی فــروش و قابــل پرداخــت در کلیــه شــعب.
۸-هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

۹-نیروی پدافند هوایی آجا در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.
باشمارهتلفنهای: جهتکسباطلاعاتبیشتر

 3۵92494۵، 33240283 - 021 تماس حاصل نمایید.

هیأت اجرایی فروش نیروی پدافند هوایی آجا
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مشــاور عالی وزیر کشــور جمهوری عراق تاکید کرد که 
موکبداران ایرانی و عراقی افتخار می کنند که به زوار امام 
حســین )ع( خدمات ارائه کرده و حضور این حجم از زائر 
در راهپیمایی اربعین بدون آنکه تشــنه یا گرسنه بمانند 

برای دیگران از بیرون شگفت انگیز است.
مهدی هادی علی الفکیکی در نشســت مشــترک با وزیر 
کشور پیرامون اربعین 1402 بیان کرد: بسیار خوشحال 
هســتم که در حضور وزیر کشــور ایران قرار دارم؛ در سال 
گذشــته بنده و تمام برادران موجدانه تلاش کردیم تا به 
زائران حســینی خدمت کنیم. هدف اساســی ما خدمت 
به زوار امام حســین )ع( اســت و این که زائران بتوانند به 
راحتی و با امنیت به زیارت امام حسین )ع( بیایند. همان 
طور که برادران عزیز مستحضر هستند در طول سال های 
گذشته برخی از زیرساخت های گذرگاه ها مناسب نبود و 
نتوانستیم در برخی از نقاط آن طور که باید خدمات ارائه 
دهیم اما امیدواریم با همکاری دوجانبه بتوانیم مشکلات 

موجود را برطرف کنیم.
وی در ادامه اظهار کرد: خدا را شاکریم در طول دو سال اخیر 
مشکل امنیتی و تروریستی برای زائران پیش نیامده است.
مشــاور عالــی وزیر کشــور عراق در ادامــه تصریح کرد: 

رسانه های معاند همیشه در آستانه اربعین تلاش مضاعف 
می کنند تا برعلیه روابط دو کشور اقدام کرده و اختلافات 
قومی و قبیله ای را تحریک کنند اما مردم آگاه هســتند 
و تاکنون نیز دشــمنان موفق نشــدند. این برای دیگران 
حیرت آور است که چگونه این حجم از زائر در این مسیر 
طولانی قرار گرفته و نه گشنه می شوند و نه تشنه می مانند. 
موکــب داران ایرانــی و عراقی هر دو افتخار می کنند که به 
زائران خدمات ارائه دهند. از شــخص وزیر کشــور تشکر 
می کنم. ان شاءالله بتوانیم با همکاری یکدیگر زمینه زیارت 

زائران در ایام اربعین را به بهترین شکل فراهم کنیم.
احمد وحیدی دراین  نشست بیان کرد: به آقای الفکیکی و 
هیات همراه خوشامد می گویم مراسم اربعین یک حرکت 
بزرگ انســانی است که سالانه اتفاق می افتد این حرکت 
نــه تنها یک حرکت انســانی بلکه یک حرکت فرهنگی، 
اجتماعی و سیاســی بزرگ اســت. افتخار میزبانی از زوار 
امام حســین )ع( برای ملت و دولت عراق اســت و در این 
سال ها به خوبی میزبانی خود را از زوار حسینی انجام داده  
اســت. بنده به ملت و دولت بزرگ عراق تبریک می گویم 
که زمینه حضور پرشور زائران حسینی را فراهم می کنند و 
این نشان دهنده قدرت دولت عراق است دولتی که می تواند 

امنیت چنین حرکت عظیمی را تامین کند و آغوش خود را 
به روی همه ملت ها برای حضور در این مراسم می کشاید 

دارای قدرت است.
وی در ادامه اظهار کرد: امروز هم روابط ایران و عراق در اوج 
است این روابط هم در سطح ملت ها و هم در سطح دولت ها 
در بهترین شکل خود قرار دارد باید از مسیر ارتباطات عمیق 
و مستحکم مردمی و دولتی آینده درخشانی را برای ملت ها 
رقم بزنیم. کمتر پیش می آید و یا اصلا روابطی بین دو ملت 
و دو کشور مانند ایران و عراق در سطح دنیا دیده نمی شود.
وزیر کشور در ادامه تصریح کرد: همانطور که آقای الفکیکی 
اشاره داشتند همه هدف ما این است که به زوار امام حسین 
)ع( خدمت کنیم و این موضوع هم مرز نمی شناسد و زمانی 
ارزش این خدمت رسانی بیشتر می شود که فراتر از مذاهب 
و ملیت ها می رود. فراهم کردن بســتر زیرساخت ها برای 
حضور پرشور زوار حسینی هم مسئولیت ما به شمار رفته 
و هم برای ما افتخار است. درجلساتی که تاکنون تشکیل 
شده توافقات خوبی صورت گرفته است یکسری از توافقات 
در سال گذشته خیلی کمک کرد تا زوار با سهولت در مراسم 
اربعین حضور پیدا کند از جمله آنها باز شــدن مرزهای 

جدید، تمدید مجوزها و عبور اتباع از مرزهای ایران بود.

مشاور عالی وزیر عراق:

آستانهاربعینبهدنبالاختلافافکنیهستند رسانههایمعانددر
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سیاست 2

پس از نشســت محرمانه  و غیرعلنی روز ســه شنبه 
نماینــدگان دولت بایدن با ســناتورهای آمریکا در 
ساختمان کنگره، برخی از سناتورهای جمهوریخواه 
از این جلســه و رویکرد دولت بایدن در قبال ایران 

انتقاد کردند.
سناتور سناتور جمهوریخواه جیم ریش - عضو ارشد 
کمیته روابط خارجی سنا – پس از نشست غیرعلنی 
دیروز سنا با نمایندگان دولت بایدن با صدور بیانیه ای 

از سیاست بایدن در قبال ایران انتقاد کرد.
در این بیانیه آمده است: " بیش از شش ماه از زمانی که 
پرزیدنت بایدن برجام را »مُرده« اعلام کرد می گذرد و 
ما هنوز به یک سیاست جامع تر درباره ایران نزدیک تر 

نیستیم."

این سناتور افزوده:" ابهام راهبردی در مورد سیاست 
ایــران فقــط در خدمت جســورتر کــردن رژیم و 
نزدیکتر کردن شــرکای ما به چین است. از آنجایی 
که ایران به تصرف غیرقانونی کشــتی ها، هدف قرار 
دادن آمریکایی هــا در منطقه، و حمایت از نیروهای 
نیابتی خود و حمله روسیه به اوکراین ادامه می دهد، 
آمریکایی ها سزاوار سیاستی هستند که بیش از یک 

مذاکره هسته ای شکست خورده باشد."
ســناتور جمهوریخواه "جاش هاولــی " نیز با ابراز 
نارضایتی از مباحث مطرح شده در جلسه گفت که 
دولت بایدن استراتژی منسجمی در مورد ایران ندارد.
او پس از جلسه غیرعلنی سنا و در جمع خبرنگاران 
گفــت:" من واقعا چیز زیادی برای گفتن ندارم. این 

یک جلسه توجیهی چندان سازنده نبود."
او گفت: "بر اساس آنچه در 40 دقیقه جلسه شنیدم، 
آنها واقعا چیز زیادی برای ارایه درباره موضوع نداشتند 

و فکر نمی کنم جلسه توجیهی مفیدی بود."
او افزود:" هیچ چیزی که الان شــنیدم به ســطح 
طبقه بندی و محرمانه نیازی نداشت. می توانست 
کاملا باز انجام شــود و همه شــما می توانســتید 

آنجا باشید."
سناتور جمهوریخواه ریک اسکات نیز به خبرنگاران 
گفت: "من نمی توانم چیزی که طبقه بندی شده 
اســت بگویم. اما ایران همچنان یک بازیگر منفور 
اســت. آنها به حمایت از حزب الله و ســایر گروه ها 
ادامه می دهند و به ایجاد مشــکلات به خصوص 

در اسراییل ادامه می دهند."
سناتور جمهوریخواه جان کندی نیز پس از جلسه 
ابتدا در جمع خبرنگاران گفت: مدت زیادی است که 
برای من روشن بوده است که ایران با چین و روسیه 
کار مــی کنــد. آنها یک هدف کلی در ذهن دارند. و 
بگذارید بگویم، این تلاش توسط رئیس جمهور شی 
در چین حمایت می شــود. اما هم آیت الله در ایران 
و هم رییس جمهور روسیه پوتین، شرکت کنندگان 

مشتاقی هستند."
وی افزود: اگر آنها موفق شــوند، این دنیایی نیســت 
که برای ایالات متحده آمریکا امن باشــد." به گفته 
کندی، تحریم ها ایران و روسیه را کند کرده است، 

اما آنها را متوقف نکرده است.

نارضایتی سناتورهای آمریکایی از جلسه محرمانه سنا درباره ایران؛

نشستی برای هیچ!

سرمقاله

امانوئل ماکرون، 
رئیس جمهوری فرانسه، در 

حال استقبال از مدیران اجرایی 
شرکت ها برای یک میزگرد 

در ششمین دوره اجلاس 
 "فرانسه را انتخاب کنید" 
در کاخ ورسای./ رویترز

 بازدید اون و دخترش 
 از ماهواره جاسوسی
 کره شمالی

گزارش تصویری

توافقنامهاحداثراهآهنرشت-آستاراامضاشد؛

گام راهبردی در روابط ایران و روسیه
با اراده دولت سیزدهم توافقنامه احداث 
راه آهــن رشت-آســتارا با ســخنرانی 
آیــت الله رئیســی و ولادیمیــر پوتین، 
رؤســای جمهور ایران و روسیه امضا  شد. 
اهمیت این توافقنامه از این جهت است 
که بعد از 2۳ سال گذرگاه ریلی شمال-

جنوب تکمیل می شــود و جنوب آسیا را 
به شمال اروپا متصل می کند. همچنین 
درآمدزایی چشــمگیر و پایدار ارزی این 
مسیر می تواند رقیبی برای صادرات نفت 

باشد.
آیت الله رئیسی، رئیس جمهور کشورمان 
در مراســم امضــای توافقنامــه گفت:  
مســیر ایران ارزان ترین، باصرفه ترین و 
نزدیک ترین مسیر برای کارهای تجاری و 
ترانزیتی در منطقه است. موقعیت ایران 
به نحوی اســت که می تواند ظرفیت های 
خوب شرق آسیا را به اروپا متصل کند.

وی افــزود: بــدون تردید این توافق گام 
مهم راهبردی در راستای همکاری های 
جمهوری اســلامی ایران و فدراســیون 
روســیه است و این خط ریلی برای همه 

کشورهای منطقه مفید خواهد بود.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در 
مراسم امضای توافقنامه، از رهبر انقلاب 
اسلامی و دولت تشکر کرد و گفت: افتتاح 
کریدور رشت -آســتارا بعد از 20 ســال 
امروز درحال انجام است. تصمیم اصولی 
برای انجام این کار مشــترک از جولای 
2022 میلادی در تهران آغاز شد و امروز 

این ایده عملی می شود.
وی افزود: هدف این پروژه اتصال مستقیم 
و بدون وقفه بنادر روســیه در حاشــیه 
دریای بالتیک به شهرهای بندری ایران 

در حاشیه خلیج فارس است.
جلیــل جلالی فــر، عضــو ســابق اتاق 
بازرگانی ایران و روســیه درباره اهمیت 
ســرمایه گذاری 1.6 میلیــارد یورویی 
روسیه در ساخت و عملیاتی شدن پروژه 

راه آهن رشت- آستارا و اثرات اقتصادی 
و بیــن المللی این موافقتنامه برای ایران 
و کشورهای همسو به »راهبرد معاصر« 
گفت: با بررسی تاریخ و نگاهی موشکافانه 
به رشد توسعه صادرات و رشد اقتصادی 
کشــورهای اروپایی و آمریکایی متوجه 
اهمیت توســعه راه ها و تسهیل حمل و 

نقل می شویم.
وی افــزود: با مطالعه روند قدرت گیری 
اقتصادی اروپا بعد از ایجاد کانال ســوئز 
متوجه می شویم اروپایی ها از آن زمان به 
بعد تسلط خود را بر غرب آسیا برای حفظ 
انرژی افزایش دادند. توسعه حمل ونقل 
در اشــکال مختلف یکــی از ارکان مهم 
رشد و توسعه تجارت خارجی، اقتصاد و 
حتی اثرگذاری سیاسی بر جهان است.

عضو سابق اتاق بازرگانی ایران و روسیه 
عنوان کرد: افتتاح راه آهن رشت – آستارا 
موقعیــت ژئوپلیتیکی ایران را در منطقه 
و حتــی جهان تقویت مــی کند. ایران 
جغرافیای بســیار خوبــی در منطقه و 

جهان دارد، ضمن اینکه از نظر سیاسی، 
نظامی و دانش قدرت خاصی به شــمار 
می رود. 15 کشــور در همسایگی ایران 
قرار دارند، بنابراین همه عوامل دست به 
دست هم داده است تا کشورهای منطقه 
زمینه لازم را برای جابه جایی قدرت در 

جهان فراهم کنند.
جلالی فر با بیان اینکه اتحاد ایران، روسیه، 
هنــد و چین که دارای اقتصادهای قوی 
هســتند به تقویت موقعیت ژئوپلیتیک 
کشورهای یاد شده کمک می کند، گفت: 
حلقه مفقوده حفظ موقعیت ژئوپلیتیک 
ایران خط ریلی اســت که به وســیله آن 
بتوان دریای خزر، سرزمین خشکی مرز 
خاکــی را به خلیج فارس وصل کرد تا به 
این وسیله به کشورها و مناطق مختلفی 

در منطقه وصل شد.
وی افــزود: با اتصــال این خط ریلی می 
توان ترکیه تا عراق، افغانستان، پاکستان 
را از مسیر خلیج فارس و چابهار و حتی 
به زاهدان وصل کرد و با این اقدام ایران 

مــی تواند بهترین و قوی ترین موقعیت 
ژئوپلیتیکی منطقه را داشته باشد.

ایــن فعال اقتصادی تصریح کرد: امضای 
توافقنامه میان ایران و روســیه مبنی بر 
ســرمایه گذاری روسیه در طرح توسعه 
ریلی رشت به آستارا زمینه ساز افزایش 
موقعیــت ژئواکونومی ایران و ســرآغاز 
اتفاقات مهم و راهبردی در منطقه است 
که موقعیت ایران را از جهات بیشــتری 

برجسته و تقویت می کند .
عضو سابق اتاق بازرگانی ایران و روسیه 
توضیــح داد: میــزان ترانزیت کالا از این 
مســیر بسیار زیاد است، به عنوان نمونه 
بیش از 50 میلیون تن کالا میان روسیه و 
هند در این مسیر مبادله می شود، ضمن 
اینکه راهبرد چین، روســیه و ایران و در 
ادامه این کشــورها برای توســعه روابط 
بــا کشــورهای حوزه آفریقــا می تواند 
پایــه گذار تقویت ارتباطات سیاســی و 
اقتصادی در دنیای جدیدی باشد که به 

موازنه قدرت جدیدی منجر می شود.

جلالی فر دربــاره افول هژمونی آمریکا 
معتقد اســت: نبایــد درباره اخبار مبنی 
بر افول هژمونی آمریکا شــک کرد، زیرا 
بــا اتحاد کشــورهای مختلف منطقه و 
جهــان برای موازنه قــدرت، آمریکا در 
مسیر افول قرار گرفته است. افول آمریکا 
شعار نیست، بلکه لازم است تحلیلگران 
اقتصــادی درباره اتفاق بزرگ راه اندازی 
خط راه آهن رشــت – آستارا تمرکز و از 
اتفاقــات خوبی کــه درآینده در اقتصاد 
ایران رخ می دهد، مردم را مطلع کنند.

وی عنوان کرد: اتفاقات مطلوبی به نفع 
اقتصاد کشورهای منطقه در حال کلید 
خوردن است، موضوعاتی که آمریکا و 
غرب را بسیار نگران کرد به این دلیل 
روسیه را درگیر جنگ اوکراین کردند 
تــا مانع تحقق اتفاقات خوب شــوند. 
ســرمایه گذاری روســیه در تکمیل 
پروژه راه آهن رشــت به آستارا را می 
توان از بزرگترین اقدامات خوب دولت 
سیزدهم دانست، زیرا در این زمینه به 

شدت پیگیر بود.
عضو سابق اتاق بازرگانی ایران و روسیه 
معتقد اســت: با اینکه روســیه در سال 
2017 میــلادی مصوب کرده بود بخش 
بزرگی از اقتصاد خود را از مسیر کریدور 
شــمال-جنوب و قلمرو ایران فعال کند، 
اما اجرای آن را به ســال 20۳0 ملادی 
موکــول کرد که بحران اوکراین منجر به 

انجام این پروژه قبل از موعد شد.
وی افزود: شــهید سردار قاسم سلیمانی 
در اظهارنظــری گفتنــد »برخی اوقات 
فرصت ها در بحران ها ایجاد می شود«؛ 
فرصتــی که امروز برای توســعه اقتصاد 
ایران و کشــورهای همسو ایجاد شده به 
زیان قدرت های بزرگ اســت که باید به 
شدت جدی گرفت و به سرعت انجام شود 
تا شاهد اتفاقات خوبی باشیم که به نفع 

مردم ایران و منطقه است.

خبر ویژه

رهبر انقلاب اسلامی، در دیدار دست اندرکاران و کارگزاران حج تاکید کردند: هدف حج اتحاد امت اسلامی در مقابل 
کفر، ظلم، استکبار و بت های بشری و غیر بشری است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی  در دیدار با مسئولان، کارگزاران و جمعی از زائران بیت الله الحرام، نگاه صحیح به حج و فهم 
اهمیت این فریضه را بسیار مهم خواندند و تأکید کردند: حج، مسئله ای جهانی و تمدنی است که هدف آن، ارتقا امت 
اسلامی، نزدیکی دل های مسلمانان و اتحاد امت اسلامی در مقابل کفر و ظلم و استکبار و بت های بشری و غیر بشری است.
حضرت آیت الله خامنه ای با استناد به آیات قرآنی، خانه کعبه را مایه قیام و قوام جوامع بشری دانستند و با اشاره به منافع 

دنیوی و اخروی این فریضه عظیم، گفتند: اگر حج نباشد امت اسلامی فروخواهد پاشید.
ایشان حج را میقاتی بین المللی و میعادی جهانی برشمردند و با اشاره به دعوت پروردگار از »ناس« یعنی همه مردم 

برای برگزاری حج، افزودند: دعوت از آحاد بشر در همه تاریخ برای حضور در مکانی مشخص و آن هم در ایامی مشخص، 
نشان دهنده اهداف مهم و منافع کثیری است که در این فراخوان الهی وجود دارد.

رهبر انقلاب وحدت امت اسلامی و مقابله با شیاطین مستکبر را از جمله این اهداف دانستند و افزودند: از جمله منافع 
متعدد دنیوی حج این است که مسلمانان در این اجتماع عظیم، در مقابل رژیم صهیونیستی و نفوذ قدرت های استکباری، 

اعلام حضور و قدرت کنند و در برابر ظالمان جهان سینه سپر کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای در تشریح منافع اخروی حج، هر کدام از اعمال این فریضه را دریچه ای منور کننده به سمت 
عالم غیب و معنا خواندند و به زائران بیت الله الحرام گفتند: با تضرع و دعا و اخلاص و عبودیت، دل های خود را از هرچه 

معارض با یاد خدا است، پاک و مطهر کنید.

رهبر معظم انقلاب در دیدار با دست اندرکاران و کارگزاران حج:

مقابلاستکباراست هدفحجاتحادامتاسلامیدر

رئیسی در امضای سند احداث خط ریلی رشت ـ آستارا:

اینمسیربرایهمهکشورهای
منطقهمفیدخواهدبود

رئیس جمهــور گفت: مذاکــرات و توافق این گام مهم 
مربوط به 20 سال گذشته است ولی به دلایلی به تعویق 
افتاد و باید در زمان خود انجام می گرفت؛ امروز با اراده بین 
مسئولان عالی دو کشور شکل می گیرد و حتماً کمک 

بسزایی برای تجارت و اقتصاد در منطقه خواهد کرد.
آیت الله ســید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در مراسم 
امضای سند احداث خط ریلی راهبردی رشت ـ آستارا 
که به صورت ارتباط تصویری با حضور ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهور روسیه و مقامات دو کشور برگزار شد، طی 
سخنانی ضمن قدردانی از دولت و ملت روسیه، اظهار 
داشــت: بدون تردید این توافق گام مهم و راهبردی در 

جهت همکاری های بین دو کشور است.
وی افزود: همکاری های بین دو کشــور در حوزه های 
مختلف وجود دارد و این یکی از جلوه های این همکاری 
است که امروز بین دو کشور رقم می خورد؛ و نه فقط بین 
دو کشور بلکه بین کشورهای دیگری که در این مسیر 
قرار دارند. مسیر شمال ـ جنوب برای همه کشورهای 
منطقه مفید خواهد بود و این مســیر برای کشــورهای 
آسیای شرقی تا منطقه قفقاز و شمال اروپا جلوه ای از 
دوســتی، همگرایی و همکاری تجاری بیش از گذشته 

را برقرار خواهد کرد.

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

کرهمادربرجامنیست آژانسطرفمذا
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: روابط ایران و آژانس 

طبق بیانیه تهران برقرار و در حال تداوم است.
محمد اســلامی در حاشــیه هیئت دولــت در جمع 
خبرنگاران در رابطه با مذاکرات برجام، اظهار کرد: آژانس 
مسئول مذاکرات نیست، مسئولیت به عهده گروه5+1  
است. روابط ایران و آژانس بر اساس پادمان و NPT برقرار 
است و نظارت ها ادامه دارد و هیچ خدشه ای در آن نبوده 

و خللی به وجود نیامده است و تداوم دارد.
رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: گروسی از همکاری با 
ایران ابراز رضایت کرده اما نکته مهم این است که آژانس 

انرژی اتمی طرف مذاکره ما در برجام نیست.
وی در پاسخ به پرسشی درباره کاهش نظارت ها در مراکز 
هسته ای، گفت: خیر چنین چیزی نیست. روابط ایران و 

آژانس طبق بیانیه تهران برقرار و در حال تداوم است.

سخنگوی دولت :

لایحهقوهقضائیهدربارهعفاف
وحجاببهمجلسارسالشد

علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت در حاشــیه 
جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران گفت: یکی 
از مهم ترین پروژه هایی که بزودی کلید می خورد فاز 
اول پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارهاست. وی 
افزود: سه میلیون خانوار تحت پوشش قرار می گیرند 
و 100 شــهر خدمات دهی می شــود و تا پایان سال، 
۸ تا 10 میلیون خانوار تحت پوشــش قرار می گیرند. 
توســعه شبکه فیبرنوری زیرساخت توسعه کشور در 
چند دهه آینده اســت و با کاری که انجام می دهیم 
ظرفیت ارتباطات ثابت کشور را به نحو قبل ملاحظه ای 
بالا می بریم. بهادری جهرمی همچنین گفت: در جلسه 
هیئت دولت، لایحه پیشنهادی دو فوریتی قوه قضائیه 
دربــاره عفاف و حجاب مورد بررســی و موافقت قرار 

گرفت و به مجلس ارسال شد.

بازداشتچندشهروندجمهوری
آذربایجانباادعایهمکاریباایران

جمهوری آذربایجان اعلام کرد که چند شــهروند 
این کشور را به اتهام آنچه همکاری با سرویس های 
اطلاعاتی ایران عنوان کرده، بازداشت کرده است.

وزارت کشــور، دادســتانی کل و سرویس امنیتی 
جمهــوری آذربایجــان در بیانیه ای مشــترک با 
ادعای اینکه تعدادی از شــهروندان این کشــور با 
سرویس های اطلاعاتی ایران همکاری داشته اند، 
اعــلام کردنــد کــه ۹ نفر را به اتهــام همکاری با 
ســازمان های اطلاعاتی ایران و برنامه ریزی کودتا 

و ترور بازداشت کرده اند.
در این بیانیه ادعا شده است که این گروه در حال 
برنامه ریزی برای ســرنگونی خشونت آمیز دولت 
و ترور شــخصیت های برجســته و مقامات ارشد 

بوده است.

سفیر آمریکا در عراق: 

منطقهراترکنمیکنیم
چوناهمیتراهبردیدارد

سفیر آمریکا در بغداد گفت : آمریکا از منطقه خارج 
نخواهد شد، زیرا منطقه را دارای اهمیت راهبردی 
می داند. الینا رومانوفســکی در مصاحبه با اسکای 
نیوز گفت: »حدود یک سال قبل و دقیقاً در ژوئیه 
گذشته، جو بایدن رئیس جمهور آمریکا به عربستان 
سفر کرد و با رهبران منطقه دیدارهایی انجام داد. 
وی صراحتــاً اعــلام کرد آمریــکا از منطقه خارج 
نخواهد شد، زیرا منطقه را دارای اهمیت راهبردی 
می دانــد و روابــط دیرینه و طولانی در زمینه های 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و آموزشی با این کشور 
دارد«. سفیر آمریکا در بغداد افزود: »ما مدت هاست 
که با شرکای خود برای رویارویی با برخی چالش ها 
به ویژه خاتمه دادن به بحران های مختلف منطقه 
تلاش کردیم؛ بنابراین بدیهی است که آمریکا در 
منطقه باقی بماند و به گسترش همکاری های خود 

با کشورهای آن به ویژه عراق ادامه دهد«.

تکاپوبرایبهبودروابطایرانومصر
   محمد مهدی مظاهری 

استاد دانشگاه
بعد از اینکه آشتی دیپلماتیک ایران 
و عربستان، موجی از تحولات مثبت 
در منطقه ایجاد و سایر کشورهای 
حوزه خلیج فارس را نیز به از سر گیری و یا تقویت روابط 
با جمهوری اسلامی ایران تشویق نمود، حال خبرها حاکی 
از آن است که مصر نیز با میانجی  گری عراق به دنبال بهبود 
و از سر گیری مناسبات دیپلماتیک با کشورمان است. 
بر این اســاس، دو کشــور که روابطشان از زمان پیروزی 
انقلاب اسلامی قطع شده، ممکن است بتوانند با وساطت 
بغداد بار دیگر به سمت همکاری با یکدیگر گام بردارند. 
اما ایران و منطقه غرب آسیا و خلیج فارس از چه جهاتی 
برای مصر اهمیت دارد؟ به نظر دلایل مختلفی در تغییر 
رویکرد مصر نقش داشــته اند، که در اینجا به برخی از 

آنها اشاره می شود:
1. متغیرهای اقتصادی 

مصر کشوری با بیش از 104 میلیون نفر جمعیت است 
که بخشــهای صنعت و کشــاورزی آن از مشکل توسعه 
نیافتگــی رنج می برد و بخــش اعظم درآمدهای ارزی 
آن از محل بخش خدمات و گردشــگری به دســت می 
آید. در نتیجه همه گیری ویروس کرونا و بحران اوکراین 
دو بحــران جــدی بودند که اقتصاد بیمار مصر را به طور 
اساسی تحت تأثیر قرار دادند؛ همه گیری ویروس کرونا، 
ســبب شــد تا درآمد حاصل از گردشگری مصر کاهش 
بی ســابقه ای پیدا کند. همچنین وقوع جنگ روســیه و 
اوکرایــن که حــدود ۳0 درصد از گندم جهان را تأمین 
می کنند مصر را به عنوان بزرگ ترین واردکننده گندم در 
شرایط دشواری قرارداده است. بر این اساس به نظر می 
رسد جذب سرمایه های خارجی  و گردشگران بیشتر، از 
جمله راهکارهایی هستند که می توانند اقتصاد مصر را 
از سقوط نجات  دهند. بنابراین توسعه روابط با کشورهای 
حوزه خلیج فارس از جمله ایران در دستور کار این کشور 

قرار گرفته است.
2. متغیرهای سیاسی- امنیتی

در طی بیش از چهل ســال گذشــته، مسائلی همچون 
قضیه فلســطین و پیمان کمپ دیوید در سطح منطقه 
ای و همچنین نگاه متفاوت دو کشور به ساختار حاکم 
بر نظام بین الملل و شرایط آن و نحوه برخورد با قدرت 
های بزرگ )غربگرایی مصر در برابر غرب ستیزی نسبی 
ایران( در ســطح بین المللی؛ از جمله عواملی بوده اند 
که سبب واگرایی بین دو کشور گردیده اند. هر چند در 
مقطع کنونی نیز بســیاری از این اختلافات پابرجا بوده 
و حتی به واســطه افزایش تنشــها بین ایران و اسرائیل و 
معلق شدن طولانی مدت برجام، تشدید نیز گردیده اند، 
اما بهبود روابط عربستان سعودی با ایران، این گزینه را 
پیش روی مقامات مصر گذاشت که با وجود اختلاف بر 
سر مسائل منطقه ای و بین المللی، می توان به توسعه و 
بهبود روابط پرداخت و بر نقاط اشتراکی که برای حل و 
فصل مسائل منطقه لازم است، تمرکز کرد. ضمن اینکه 
با وجود ادعاهای تاریخی مصر برای رهبری جهان اسلام، 
این کشور سالهاست از این آرمان خود فاصله گرفته و به 
ایفای یک نقش حاشیه ای بسنده کرده است. در طی این 
سالها، این عربستان سعودی بوده که به عنوان پدرخوانده 
کشــورهای عربی به ایفای نقش پرداخته و رهبر واقعی 
جهان عرب بوده است؛ در نتیجه مصر برای حفظ موقعیت 
و جایگاه نسبی خود در جهان عرب و اسلام، می کوشد از 
حرکتهای تک روانه و خلاف جهت عربستان پرهیز کند.

3. متغیرهای ژئوپلیتیکی
ایران و مصر در دو سوی منطقه خاورمیانه، دو کشور مهم 
منطقه ای به شمار می روند که ویژگی های متعددی آن 
دو را به یکدیگر شبیه ساخته است؛ نقش بی بدیل ایران در 
خلیج فارس، آسیای میانه و قفقاز و نقش بی بدیل مصر 
در دریای ســرخ، مدیترانه وشمال آفریقا. بر این اساس، 
ایران و مصر با برخورداری از جایگاه ژئوپلیتیک ویژه در 
منطقه  خاورمیانه، نقش مهمی در امنیت این منطقه ایفا 
می کنند، به طوری که حوزه  نفوذ و عمق استراتژیک این 

دو کشور محدود به مرزهایشان نمی شود.
در نتیجه، از زمان جمال عبدالناصر تاکنون، ملاحظات 
امنیتی مصر اقتضا می کرده که این کشور به سوی شرق 
روی آورد و همواره یکی از مبانی سیاست خارجی مصر 
تمرکز بر منطقه ای از جهان عرب بوده که از آن با اصطلاح 
»مشرق عربی« نام برده می شود. این منطقه جغرافیایی 
تمامی کشورهای عراق، سوریه، اردن، لبنان، فلسطین 
و شــش کشــور حاشیه  خلیج فارس را شامل می شود. 
دولت مصر به خوبی بر این نکته واقف است که منطقه 
خلیج فارس، منطقه نفوذ ایران است، از این رو این کشور 
برای حفظمنافع اقتصادی، سیاسی و اشتراکات فرهنگی 
و مذهبی خود در منطقه خلیج فارس،  به دنبال حضور 
مؤثرتر در این منطقه و ارتباط گیری با همه کشورهای 
آن می باشــد. از ســوی دیگر، از آنجا که ایران و مصر در 
منطقة خاورمیانه بر دو تنگة اســتراتژیک جهان تسلط 
دارند، شکاف میان این دو کشور، موجب کاهش اقتدار 
کارکردی این منطقه ژئوپلتیک خواهد شــد؛ از این رو 
طبیعی اســت که طرفین به دنبال چارچوبی مشترک 

برای توسعه روابط دو جانبه باشند. 
4. بازگشت سوریه به آغوش جهان عرب

هر چند دولت مصر در ابتدای شکل گیری بحران سوریه، 
از معارضان ســوری حمایت می کرد و موضعی مخالف 
جمهوری اســلامی ایران اتخاد نمود، اما حال با گذشت 
بیش از 12 ســال از این بحران و پابرجا ماندن حکومت 
اسد در این کشور و بازپذیرش سوریه در اتحادیه عرب، 
مقامــات مصری تصــور می کنند آنها نیز باید همچون 
سایر همتایانش در جهان عرب به اشتباه تحلیلی خود 
در زمینه آینده ســوریه اقرار نموده و راه دوســتی با این 
کشور و همپیمانانش از جمله ایران را در پیش بگیرند. 

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
خبر ویژه

 رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران با بیان اینکه طرح تعیین سقف 
برای اجاره بها موفق نبوده اســت، گفت: این طرح نتوانســت بازده و 

تاثیر کافی بر روی تثبیت قیمت مسکن داشته باشد.
کیانــوش گــودرزی ضمن بیان اینکه تجربه نشــان داده که قیمت 
گذاری دســتوری در زمینه اجاره خانه و مغازه و همچنین قیمت 
مستغلات نمی تواند مثمر ثمر باشد، بیان کرد: این طرح در مجموع 

بازده بالایی ندارد.
وی با بیان اینکه طرح تعیین ســقف برای اجاره نیز نتوانســت با 

موفقیت اجرا شــود، ابراز کرد: این طرح از دو ســال قبل اجرا شد اما 
نتوانســت به عنوان راه حلی برای تســکین بازار اجاره مسکن مورد 

استفاده قرار بگیرد.

تهران رشدمجددقیمتمسکندر
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران با بیان اینکه اواخر سال 1401 
شاهد رشد قیمت مسکن در تهران بودیم، گفت: گمانه زنی ها حاکی 
از آن است که در برهه کنونی شاهد جهش اجاره بها نخواهیم بود.

گودرزی با اشــاره به وضعیت کنونی بازار مســکن تهران و با بیان 
اینکه از خرداد ماه شاهد نقل و انتقال مستاجران خواهیم بود، بیان 
کرد: به نظر می رسد که وضعیت رهن و اجاره در سال جاری کمی 
با آرامش روبرو شود لذا باید امیدوار بود که شاهد افزایش بی رویه 
اجاره بها نباشیم.وی با بیان اینکه افزایش نرخ اجاره طبقات متوسط 
و ضعیف را دچار آســیب خواهد کرد، تاکید داشــت: افزایش اجاره 
بها باعث کوچ به مناطق پایین تر یا حاشــیه شــهرها خواهد شد که 

تبعات منفی خود را دارد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران:

»تعیین سقف اجاره بها« طرح موفقی نبود 

پولیاست وقتیهمهچیز
حتیتابوت!
  نسرین هزاره مقدم/ گروه اقتصاد

 هزینه هــای زندگی افزایش یافته اســت؛ این 
هزینه ها فقط مربوط به زندگی نیســت، بعد از 
پایان یک زندگی، هزینه های سنگینی بر دوش 
خانواده هــای متوفی می افتد؛ خانواده هایی که 
عموماً از طبقات فرودســت شهری و روستایی 
هستند و توان تمشیتِ امور خاکسپاری، تغسیل 

و کفن و دفن را ندارند.
فرض بگیرید کارگری چند میلیون تومان خرج 
دارو و درمــانِ مــادر یا پدر بیمارش کرده؛ او را 
برای مداوا از یک شهرستان کوچک به شهرهای 
بزرگ یا تهران آورده، این وســط خرج ایاب و 
ذهاب و اقامت در مسافرخانه یا چادر زدن کنار 
خیابان روی دســتش مانده؛ حالا بعد از اینکه 
تمام این معالجاتِ سخت بی ثمر مانده و پدر یا 
مادر بیمارِ این کارگر به رحمت خدا رفته، فصل 
جدیدی از سختی ها در کنار غم و عزاداری آغاز 
می شود؛ خدمات پس از فوت غالباً پولی ست و 
کارگر اندوهگینی که تا رسیدن به این مرحله ی 
جانکاه دیگر آه در بســاطش نمانده باید برای 
خیلــی چیزها پول بپردازد حتی برای تابوت! تا 
بتواند جســد بیجانِ عضو متوفی خانواده را به 

شهر و دیار خود بازگرداند.
گویا عوارضی که شهرداری ها از مردم می گیرند 
و مالیــات بــر ارزش افزوده و مالیات بر حقوقی 
که شــهروندان بــه خصــوص مزدبگیران در 
مراحل مختلف زندگی می پردازند، قرار نیست 
در ســخت ترین و غم افزاترین مرحله ی حیات 

به کارشان بیاید!
کارگــران روایت هــای بســیاری از ایــن نوع 
دشــواری ها دارند؛ فرودستانی هستند که برای 
خــرج بیماری و تدفینِ یکی از اعضای خانواده 
مجبور به قرض گرفتن با بهره بالا می شــوند یا 
حتی مجبور می شــوند خودروی ســاده ی زیر 
پای خود را بفروشــند؛ این رنج، اصلًا رنج کمی 

نیست....
احســان ســهرابی )فعال کارگری( که در محل 
کار از نزدیــک ایــن رنج ها را هر روز مشــاهده 
می کند، روایت دســت اولی از کالایی ســازی 
خدمات تدفین توســط شرکت های پیمانکاری 
دارد؛ روایتی که نشان می دهد چطور خرج بالای 
خرج روی دســت کارگران کم درآمد گذاشته 
می شود آنهم در یکی از سخت ترین بزنگاه های 

زندگی. او می گوید:
صحبت کردن از ســناریوی درامِ دارو و درمان 
دیگــر تکراری شــده، ما از ایــن بخش ماجرا 
می گذریــم؛ در روزهای گذشــته، ناگهان دو 
کارگر ســراغم آمدند و با استیصال و ناراحتی 
گفتنــد جنازه پدرمان روی دســت مان مانده 
و حســابی گیر افتاده ایم؛ آن ها گفتند »امروز 
پدرمان فوت کرد و به بهشــت رضای مشــهد 
مراجعــه کردیــم و برای حمل پدر به روســتا 
درخواســت ماشــین کردیم، گفتند به غیر از 
هزینه های معمول که مصوبه شورای شهر است 
و طبــق آن در موردِ هزینه های حمل، تدفین 
و تغسیل بین فقیر و غنی عدالت برقرار است، 
قصه تابوت چوبی، قصه جداگانه ای است، آنجا 
اعــلام کردند باید هفتصد و پنجاه هزار تومان 
برای آن پرداخت کنیم در واقع تابوت را بخریم! 
ما پرسیدیم پس این همه عوارض شهرداری که 
از ما و امثالِ ما وصول می شود، بابت چیست؟ 
مگر شهرداری تابوت ندارد؛ مگر تابوت توسط 
رانندگان شما برگردانده نمی شود که به راحتی 
کارمند محترم گفت، هیچ چاره نیست، دستور 

مدیریت است.«
 با پدیده برون ســپاری و یا پیمانکاری، خون 
طبقــه ضعیف را توی شیشــه کرد  ه اند و آنها 
همه جا باید هزینه بپردازند تا بخش خصوصی 
پیمانکار پروار شود؛ سهرابی با بیان این جمله، 
اضافــه می کند: مجموعه ی شــهرداری ها و 
آرامســتان های کشــور نباید از کنار حزن و 
اندوه کســانی که که »هیچ« ندارند و کارگر 
ســاده هستند، به دنبال کسب درآمد باشند؛ 
یعنی از محلِ اینهمه عوارضی که شهرداری ها 
از مــردم می گیرند، نمی توانند یک تابوت را از 
شهر به روستا ببرند و برگردانند؟ تابوت به چه 
درد کارگری می خورد که پدرش فوت کرده و 
باید هزینه های تشــییع جنازه و مراسم را هم 

از جیب خالی بپردازد؟
ســهرابی می گویــد: توقــع داریــم نظارت بر 
پیمانکاران بیشــتر باشــد؛ همه خدمات پولی 
نباشــد و شــهرداری ها در روزگار غم و عزا در 
کنار مردم باشند؛ درک زندگی سخت کارگری 
که به تازگی عزیز از دســت داده و گاهی پیش 
از آن، همه اندوخته ی ســالیان دراز را پای دارو 
و درمان پرداخته، اصلًا سخت نیست؛ او تاکید 
می کند: ما کارگران یک خواســته ی روشــن 
داریم: برون ســپاری را متوقف کنید، لااقل در 
خدمــات حیاتی زندگی مردم برون ســپاری را 

کنار بگذارید....
»برون ســپاری را متوقف کنید«؛ این شاه کلیدِ 
خواسته ها در روزگارِ پولی سازی ست؛ چرا کارگر 
در روزگار عزاداری باید دغدغه ی قیمت تابوت و 
هزینه های تدفین داشته باشد، آنهم یک کارگر 
روستایی که با هزار امید و آرزو به شهر آمده تا 
شاید گره ای از کار فروبسته اش گشوده شود اما 
در کمال ناباوری درمی یابد گشایشــی نیست و 

فقط رنج روی رنج تلنبار می شود....

گزارش

کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد؛

رشدیجذابوسنگین
بورس بازار انتظار در

  سمیه شوریابی/ گروه اقتصاد
 دکتر رضا هوشمند کارشناس و مدرس بازار سرمایه 
با بیان اینکه اصلاحات لازمه رشد بازار می باشد، ابراز 
داشت: بازار سرمایه بعد از رشد پیوسته و خوبی که بعد 
از مدت ها داشت و توانست سقف تاریخی خود را در 
۹۹ بگذراند، نیاز به اصلاح از لحاظ تکنیکالی داشت 
و انتظــار ایــن اصلاح می رفت و طبیعی بود، در کنار 
این رشد اتفاقات بنیادین خوبی که در حمایت بازار 
هست را شاهد بودیم مانند مالیات بر عایدی سرمایه 
که معاملات ملکی و خودرو را تحت شــعاع قرار می 
دهد و باعث کسادی این بازار در میان مدت می شود.

هدفشاخص؛محرکهایبازارسرمایه
هوشــمند جدا از بحث تکنیکالی و دســتوری بودن 
اصلاح بازار که با شــدت زیادی اتفاق افتاده، تشریح 
کرد: به نظر می رسد پشت پرده این اصلاح ورود پول 
های ســنگین و بزرگان از بازارهای موازی به بورس 
بوده است و بازار در حال آماده شدن برای یک رشد 

سنگین مجدد خواهد بود.

بازاربورس انتظار رشدیجذابوسنگیندر
وی می گوید: هدف شــاخص حداقل محدوده ســه 
میلیــون و دویســت هــزار واحد می باشــد و آمدن 
گزارشــات 12 ماهه محرک این رشد خواهد بود.این 
کارشــناس بازار ســرمایه با توجه به انتظاراتی که از 
توافقات می شد و نیز در حال انجام می باشد، اظهار 
داشت: در ادامه این اتفاقات به نظر ریزش دلار، طلا 
و خودرو را خواهیم داشت که باعث می شود پول های 
بزرگی در این اصلاح سنگین بورس وارد بازار شود، در 
دو ماه آینده اتفاقات بزرگ سیاسی خواهد افتاد که 
همه این ها کمک کننده به رشد بورس خواهد بود در 
حین اینکه آینده بازار درخشان می باشد و منفی های 
بازار فرصت ورود سنگین خواهد بود.دکتر هوشمند 
در نهایــت همچنین تأکیــد کرد: بازارهای موازی از 
جملــه خودرو به خاطر بحث واردات و عرضه مجدد 
در بورس کالا، من بعد بیشتر به سمت ریزش پیش 
خواهد رفت، ملک نیز به ســمت رکود میل می کند 
و بــا تعییــن تکلیف و ادغام یا جمع آوری بانک هایی 
که اوضاع ترازنامه خوبی ندارند در امسال اوضاع ورود 
پول به بازار بیشتر خواهد شد، مخصوصاً سهام ریالی 

بیشترین بازده را خواهند داشت.

یک کارشناس اقتصادی:

تسهیلاتمسکن،مفیدترین
تسهیلاتیاستکهبانک

میتواندبپردازد
محمدحسین سیف اللهی مقدم / گروه اقتصاد

یک کارشناس اقتصادی گفت: معمولاً بانک ها تمایلی 
ندارند که به مسکن و کشاورزی تسهیلات پرداخت 
کننــد؛ درحالیکــه این دو حوزه حیاتی ترین بخش 
های اقتصاد کشور هستند.مقداد همتی، کارشناس 
اقتصادی در رابطه با هدایت اعتبار بانکی به ســمت 
بنگاه های مولد و تأثیر آن بر رشــد اقتصادی، اظهار 
کرد: طبق اســتاندارد بانک مرکزی، ما چهار حوزه 
داریم؛ حوزه ساختمان و مسکن، حوزه صنعت، حوزه 
کشاورزی و حوزه خدمات. معمولاً تسهیلات بانکی 
به حوزه خدمات پرداخت می شود که متأسفانه وارد 
فعالیت های غیرمولد می گردد. به حوزه کشــاورزی 
و ســاختمان و مســکن تســهیلات کمتری نسبت 
بــه مابقی حوزه هــا تعلق می گیرد، درحالیکه اولین 
حوزه اشتغالزایی کشور را می توان کشاورزی و مسکن 
دانســت.وی افزود: باید در نظر داشت که ساختمان 
با مســکن متفاوت اســت؛ ساختمان مربوط به امور 
عمرانی و تجاری سازی است و مسکن مربوط به رفاه 
مردم است. معمولاً به دلیل اینکه حوزه کشاورزی و 
مسکن دیربازده هستند و اقساط آنها طولانی مدت 
اســت، معمولاً بانک ها تمایلی ندارند که به مســکن 
و کشــاورزی تســهیلات پرداخت کنند؛ درحالیکه 
دو حوزه ی کشــاورزی که مربوط به امنیت غذایی 
مردم اســت و حوزه مســکن که مربوط به ســرپناه 
مردم اســت، حیاتی ترین بخش اقتصادی کشــور 
هســتند. همچنین، ساخت مسکن مقدمه ی بحث 
تشــکیل خانواده و ازدواج اســت که در حال حاضر 
با معضل و بحران آن مواجه هســتیم.این کارشناس 
اقتصادی، در ادامه با اشــاره به اینکه حوزه مســکن 
در رشد تولید و مهار تورم ارتباط دارد، گفت: حوزه 
مسکن چون دومین صنعت اشتغالزای کشور است، 
مســتقیماً با رشــد تولید و مهار تورم همراه است. از 
آنجایی که 40 درصد از هزینه های خانوار را مسکن 
تشــکیل می دهد، بنابرایــن هرچقدر قیمت آن بالا 
برود، ارتباط مســتقیمی با تــورم روی دوش مردم 
دارد؛ بنابراین اگر بخواهیم هم رشــد تولید هم مهار 
تورم داشــته باشــیم، باید مسکن جزو اولویت های 
تســهیلات بانکی قرار بگیرد تا موجب اشــتغالزایی 
شود.همتی در مورد ریسک نکول تسهیلات مسکن 
بیان کرد: ریسک تسهیلات مسکن بسیار پایین است.
وی همچنین عملکرد بانک ها در اعطای تسهیلات 
به مردم را ضعیف دانســت و گفت: عملکرد بانک ها 
بسیار ضعیف است و همان طور که گفته شد، بانک ها 
مسکن را در آخرین حوزه برای اعطای تسهیلات در 

نظر می گیرند.

ویژهدرصنعتلوازمخانگی انحصار «از گار گزارش»روز

بازار در چمبره اجناس بی کیفیت 
شــعار امسال مهار تورم است، اما اکنون به 
نظر می رســد اصناف از همان ابتدای سال 
شــروع به گران کــردن اجناس کرده اند و 
صنــف تولیــد و فروش لوازم خانگی نیز در 
این مورد پیشتاز بوده اند و اگر در ادامه نیز 
دولت تصمیم بگیرد که به حالت دستوری 
و یــا توصیــه ای قیمت ها افزایش نیابد، اما 
آن هــا نرخ دلخواه خــود را قبلا زیاد کرده 
بودند.اتفاق عجیب تر، اما این اســت که در 
این میان بســیاری از فروشــگاه های لوازم 
خانگــی از عدم موجــودی کالا می گویند 
که نشــان می دهد حتی با وجود اینکه در 
ایام عید نوروز فروش خوبی نداشــتند، اما 
کارخانه ها و فروشــگاه ها ترجیح می دهند 
اجنــاس خــود را فعلا در انبار نگه دارند.در 
هفته های اخیر، بحث بدهی کره جنوبی به 
ایران باعث طرح مسئله ممنوعیت واردات 
خودرو های کره ای شده است و این مسئله 
برای بســیاری یادآور ماجرای ممنوعیت 
واردات محصــولات لوازم خانگی کره ای به 
کشور بود. مشابه چنین اتفاقی پیش از این 
در مورد لوازم خانگی رخ داده بود و واردات 
این محصولات از کره جنوبی دقیقا به همین 
علت ممنوع شد؛ بنابراین ممنوعیت واردات 
خــودرو به علت بلوکه بودن هفت  میلیارد 
دلار در کــره جنوبــی چندان دور از ذهن و 
عجیب به نظر نمی رسید.اما در ادامه مسیر، 
سیاســتگذاران گویا به این نتیجه رسیدند 
که رویه ممنوعیت لوازم خانگی را در مورد 
خــودرو اعمال نکنند، برای همین موضوع 
را از اساس تکذیب کردند، ولی سوال اصلی 
به جای خود باقی ماند، چطور وقتی متوجه 
شده اند اشــتباه عدم واردات لوازم خانگی 
کــره ای را نباید در خــودرو تکرار کنند به 
فکر اصلاح این روند نیســتند؟این شرایط 
البته در حالی اســت که بازار لوازم خانگی 
تقریبا یک ســال بعد از ماجرای ممنوعیت 
واردات محصولات سامســونگ و ال جی، 
میزبــان آخریــن بازمانده های این دو برند 
اســت. اگرچه دست طرفداران این دو برند 
در بخش ماکروویو همچنان باز اســت، اما 
حداقل در فروشــگاه های معروف اینترنتی 
تعداد تلویزیون باقی مانده به تعداد انگشتان 
یک دست نمی رسد و در بخش یخچال فریزر 
تقریبا همین سرنوشت را برای محصولات 

سامسونگ و ال جی شاهد هستیم.

آغازممنوعیتواردات
لوازمخانگیکرهای

ماجرای ممنوعیت، اما از سال 1400 شروع 
شد وقتی که جمعی از تولیدکنندگان لوازم 
خانگــی در نامه ای بــه رهبر معظم انقلاب 
خواستار تداوم ممنوعیت واردات محصولات 
کره ای شــدند.گرچه با این خواسته موافقت 
شــد و پیــش از آن هــم واردات ممنوع بود، 
اما هیچ گاه بازار خالی از محصولات خارجی 
نشــد، چراکه قاچاقچیان یــک پای ماجرا 
هســتند و از طرق مختلــف اقدام به عرضه 
انواع لوازم خانگی با برند های مختلف خارجی 
می کنند.از ســوی دیگر، برند های ایرانی هم 
تاکنون ابدا نتوانسته اند پاسخ گوی تقاضای 
موجــود در بــازار، به ویــژه از لحاظ کیفیت 
باشــند و بدین صورت، درخواست مشتریان 
بــرای خرید برند های خارجــی نیز از بازار 
رخــت بر نبســت. این در حالی اســت که 
ممنوعیــت واردات به کشــور یک فرصت 
طلایی برای تولیدکنندگان ایجاد کرد که به 
نظر می رســد به راحتی از کنار آن گذشتند. 
اما نبود رقیب در بازار منجر به این شــد که 
تولیدکنندگان نتوانند از لحاظ کیفی چندان 
موفــق عمل کنند. حال با این وجود زمزمه 
لغو ممنوعیــت واردات لوازم خانگی باز هم 
خبرساز شد.همچنین در سال 1400 و پس 
از نامه درخواست اولیه این تولیدکنندگان نیز 

ستاد تنظیم بازار هشداری به تولیدکنندگان 
لوازم خانگی مبنی برای آزادســازی واردات 
داد و گفت: »چنانچه تولیدکنندگان داخلی 
لوازم خانگی قیمت های خود را در بازار واقعی 
نکننــد، برنامه ریزی لازم برای آزادســازی 
واردات متناسب با نیاز مردم انجام می شود.«

کیفیتازدسترفته
وقیمتهاینجومی

مساله دیگر در ماه های اخیر و پس از ممنوعیت 
جدی که اکنون در بازار لوازم خانگی رخ داده، 
این است که نه تنها محصولات از نظر کیفیت 
پیشرفتی نداشته است بلکه این محدودیت 
منجر به افزایش لجام گسیخته قیمت ها نیز 
شــده است. چنان که حتی چند وقتی است 
که گمانه زنی هایی از بازگشــت مجدد لوازم 
خانگی کره ای به کشور مطرح می شود و گفته 
شده ممکن است واردات لوازم خانگی کره ای 
ال جی و سامسونگ به جای بدهی های کره 
به ایران تحویل داده شــود، خبری که رانت 
بیشــتر در این زمینه را شــاید رقم بزند. در 
این راستا عباس هاشمی، دبیر انجمن صنایع 
لــوازم خانگی ایران تاکید کرده بود که باید 
از ایــن فرصت بــرای واردات اقلام مورد نیاز 
از جمله اجزا و قطعات، ماشــین آلات و مواد 
اولیه که تولید داخلی ندارد، استفاده شود و 
در واقــع بــاز هم با ورود این کالا ها به صورت 

محصول نهایی به کشور مخالفت کرده بود.
این شــرایط نیز در حالی است که با بررسی 
بازار لوازم خانگی می توان مشاهده کرد که در 
زمان حاضر اکثر شرکت ها از جمله پاکشوما، 
امرسان، آبسال، هیمالیا و دیپوینت قیمت ها 
را غیرقانونی 10 تا 20 درصد گران کرده اند، 

ولی خبری از برخورد با متخلفین نیست.

افزایشقیمتبدونمجوز
رونــد افزایــش قیمــت لــوازم خانگی از 7 
اســفند سال گذشــته صعودی شده است و 
تولیدکنندگان با سوءاســتفاده از بازار شب 
عیــد قیمــت محصولات خود را از 40 تا ۸0 
درصــد گران کردند، اما گویــا این افزایش 
قیمت هــا برای آن هــا قانع کننده نبود و در 
اردیبهشــت ماه امسال بازار با لیست جدید 
قیمــت انواع محصولات لوازم خانگی روبه رو 

شده است.

تقلبتولیدکنندهواعتراضنمایندگان
البتــه تعدادی از تولیدکنندگان نیز فقط با 
تغییر نام مدل محصول قیمت ها را افزایش 
داده انــد و آن را بــه نام یک محصول جدید 
راهــی بازار کرده انــد، علاوه بر این تعدادی 
هــم با نصب یک قطعــه جزئی 50 تا 100 
هــزار تومانی محصــول را با امکانات جدید 
معرفــی می کنند و با تبلیغات اغواکننده در 

نهایت کالا را با رشــد قیمتی بالا به فروش 
می رسانند.این شرایط نیز در حالی است که 
اخیرا نیز بســیاری از نمایندگان مجلس به 
ایــن رونــد اعتراض کرده بودند و در آخرین 
مورد نیز، رشیدی کوچی گفته بود: »قیمت 
مواد اولیه موردنیاز تولید لوازم خانگی کاملا 
مشخص است، اما تعجب می کنم بطور مثال 
چرا قیمت یک ماشین لباسشویی داخلی سه 
برابر بهای این کالا در بازار جهانی است.«او 
همچنین گفته بود: »هر جا به منظور حمایت 
از تولید داخل انحصار ایجاد شــد، متاسفانه 
برخی تولیدکننده ها گستاخ شدند، به نظر 
من این حمایت از تولید نیست اگر قرار است 
از تولید حمایت شود باید مردم از آن منتفع 
شــوند نه صرفا سهامداران که وضعیت آن 
مشخص است.«نماینده مردم مرودشت در 
مجلس با بیان اینکه چرا قیمت یک ماشین 
لباسشویی داخلی سه برابر بهای این کالا در 
بازار جهانی اســت، گفت: »آمارسازی غلط 
توسط دست های پشت پرده ای که نفع آن ها 
در ایجاد انحصار و گرانی است موجب ظلم به 
مردم می شود.«جلال رشیدی کوچی درباره 
گرانی لوازم خانگی، گفت: »ایجاد انحصار در 
هر صنعت موجب از بین رفتن نظم بازار به 
نفع تولیدکنندگان می شود که اکنون نیز این 
اتفاق برای بازار لوازم خانگی رخ داده است. 
در حــال حاضر عموم لوازم خانگی تولیدی 
در داخل مانند خودرو مونتاژی هســتند به 
ایــن معنــا که موتور و بدنه موردنیاز آن ها از 
چین وارد و در داخل مونتاژ می شــود، البته 
برخی از قطعات آن نیز در داخل قالب گیری 
می شود.«در نهایت، اما بررسی روند قیمت ها 
در بازار لوازم خانگی نشــان می دهد که نه 
تنها ممنوعیت واردات لوازم خانگی کره ای 
کمکی به روند تولید این محصولات در کشور 
نکرده است بلکه حتی این روند نا به سامان 
را تشدید کرده است. از سوی دیگر در حالی 
که وزارت صمت مدعی عدم افزایش قیمت 
هاســت، قیمت ها به صورت جدی در حال 
افزایش هســتند و شــاید زمان آن رسیده 
باشد که دولت سیزدهم و وزارت صمت آن 
با شــجاعت و جسارت دست به تجدید نظر 
در باب محدودیت و ممنوعیت واردات لوازم 
خانگی بزند تا شاید این بازار آشفته از چمبره 
لوازم خانگی گران و بی کیفیت تولید کننده 

ایرانی و چینی ها نجات یابد.

« از تاثیر ممنوعیت معامله با دلار در عراق بر بازار ارز ایران گزارش »روزگار

نمیافتد ارز بازار اتفاقهیجانیدر
  مریم فکری/ گروه اقتصاد

 »معامله با دلار در عراق ممنوع شد«؛ این خبری است 
که در روزهای گذشته این گمانه را در میان فعالان بازار 
ارز ایجاد کرده که به دلیل وابســتگی بازار ارز ایران به 
معاملات غیررسمی دلار در بازار عراق، احتمالا افزایش 
مجدد نرخ دلار در ایران را شاهد خواهیم بود. اما رییس 
اتاق مشــترک ایران و عراق معتقد اســت: ممنوعیت 
معاملات دلار در عراق با هدف مدیریت بازار ارز کشور 
عراق بوده است و هیچ اثری بر مناسبات ارزی ایران و 
عراق ندارد.بنا به اعلام وزارت کشور عراق، از این پس 
مبادله به دلار در این کشور جرم انگاری شده و با برخورد 

قانونی مواجه خواهد شد.
علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق می گوید: 
مهم ترین تحولی که در عراق طی ســال گذشته اتفاق 
افتاد، فشاری بود که آمریکا به عراق به بهانه انضباط مالی 
آورد و به این ترتیب، پول نفت عراق را نداد و تزریق نکرد.

وی می افزایــد: طبــق رویه ای که در عراق وجود دارد، 
پول نفتی که عراق می فروشد، از نیویورک برای عراق 
برمی گــردد. بر همین اســاس، آمریــکا چند ماهی به 
بهانه هایــی پــول به عراق تزریــق نکرد و همین باعث 
شد که کمبود منابع ارزی در داخل عراق ایجاد شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق تصریح می کند: عراق 
کشــوری است که دارای کمترین تورم در کشورهای 
منطقه است و سال گذشته شاهد این بودیم که ارز از 
رنــج 1550 دینــار به حدود 17 افت کرد و این کاهش 
ارزش پول، باعث نارضایتی بین مردم عراق شد و موج 

گرانی را در این کشور ایجاد کرد.
شریعتی با بیان این که اقتصاد عراق وابسته به واردات 
و دلار است، عنوان می کند: 5، 6 ماه قبل طی جلساتی 
که در ترکیه قبل از زلزله برگزار شد و نمایندگان بانک 
جهانی و نمایندگان آمریکایی با عراقی ها داشتند، عراق 
تعهدات لازم را داد و دوباره دینار به حالت عادی خود 

بازگشت.
وی متذکر می شود: منتها از آن تاریخ به بعد دولت عراق 
برای این که بتواند روی بحث ارز کنترل داشــته باشــد 
و مردم را به ســوئیفت تشــویق کند، این امکان را برای 
شــرکت های بزرگ فراهم کرد که اگر مدارک لازم را 
بدهند و ســوئیفت را تحت نظر بانک مرکزی بزنند و 
از سیســتم صرافی خارج کنند، با نرخ مناسب تری که 
مثل نرخ تالار دوم ما اســت و هر دینار به دلار 1۳۳0 

است، کار انجام شود.
عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق ادامه می دهد: همین 

موضوع جذابیتی ایجاد کرد که شرکت های بزرگ که 
با عراق کار می کنند و تجار این کشور، از طریق منابع 
بانکــی کار کنند. این اتفاق افتاد و هدف شــان، ایجاد 

نظم دهی و سوق دادن مردم به سمت این کار است.

نمیافتد ارز بازار اتفاقهیجانیدر
شریعتی در ادامه می گوید: در عراق به دلیل این که ثبات 
نسبی در خصوص دلار وجود دارد، شما در رستوران ها 
هم بروید و 100 دلاری بدهید، دلار را با نرخ متعارف 
می خرند و به شــما پول می دهند. عراقی ها می دانند 
در کشــوری که ۹5 درصد تعاملاتش صرافی اســت، 
نمی تواند یک شــبه سیســتم صرافی قطع شود، ولی 
هدف شان این است که دائما عرصه را تنگ تر می کنند. 
یعنــی آن ها دنبال این هســتند که آرام آرام مبادلات 

بانکی را به صورت شفاف تر و مشخص تر انجام دهند.
وی می افزاید: حالا همزمان با این، ما شاهد کاهش 5، 
6 درصدی قیمت دلار در بازار ایران در روزهای گذشته 
بودیم. در این شرایط، از نظر من این اتفاق بی تاثیر در 
بازار ارز ایران نیست، ولی تصمیم دولتمردان این است 
که به دلیل کنترل تورم، دلار به شــدت توســط بانک 

مرکزی کنترل شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق تصریح می کند: البته 
علت هم این اســت که صف های تخصیص ارز خیلی 
طولانی شده است و تخصیص ها را خیلی دیرتر انجام 
می دهند، اما دولتی ها سعی می کنند تخصیص ها را با 
جریان ورودی ارز متناسب کنند و یک مقداری هم ارز 
برای کنترل بازار گذاشته اند.شــریعتی عنوان می کند: 
در کل به دلیل این که ما در بحث های ســوآپ نفتی، 
پــول بــرق و... با عراقی ها تبادلات مالی داریم و کمک 
مهمی در بازار دلار ما دارد که امروز تحریم هســتیم، 
بر این اساس هر اتفاقی در بازار عراق اثراتی را در بازار 
ایران خواهد داشــت. اما این نکته وجود دارد که اثرات 
هیجانــی این موضوع نخواهد داشــت و انتظار جهش 
قیمتی وجود ندارد.وی متذکر می شود: انشاله به زودی 
گشایش هایی به صورت محدود اتفاق می افتد و شاهد 
موجــی در بــازار نخواهیم بود. البته خبرهای هیجانی 

نیست، ولی به هرحال اتفاقات مثبتی است.
عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق خاطرنشــان می کند: 
ما در شرایطی هستیم که دیگر نمی توانیم تصور هیچ 
اتفاق هیجانی را داشته باشیم، اما می توانیم شرایط را 
ثابت نگه داریم، چون در شرایط متزلزلی قرار داریم و 

روی طناب راه می رویم.

گفت و گو
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نفت و انرژی 4

،پالایشوپتروشیمی: گاز آئینافتتاحیهبیستوهفتمیننمایشگاهنفت،  نفتدر وزیر

دولت مردمی ، تحریم ها را کنار زد 

کوتاه از انرژی

بین الملل

ونزوئلابرایافزایشتولید
همتبست کمر نفتوگاز

مدیریت جدید شــرکت نفتی دولتی 
PDVSA ونزوئــلا قصــد دارد تولید 
روزانــه نفــت را تا پایان امســال، به 
1.17 میلیــون بشــکه افزایش دهد.

به گزارش ایســنا، تا آوریل، شــرکت 
PDVSA، بیــش از ۸00 هزار بشــکه 
در روز نفــت تولیــد کرد و برای اولین 
بار در بیش از یک سال گذشته، تولید 
این شــرکت از مرز ۸00 هزار بشــکه 
در روز فراتــر رفت. طبق برنامه، تولید 
نفت ونزوئلا باید تا پایان ســال، ۳۹0 
هزار بشــکه در روز افزایش پیدا کند و 
تولیــد گاز هم باید افزایش پیدا کرده 
و بــه 645 میلیون فوت مکعب در روز 
یــا در مجموع بــه 2.27 میلیارد فوت 
مکعب برســد.مدیریت جدید، بخشی 
از تغییرات اساسی در این شرکت نفت 
دولتی اســت که هدف تحقیقات ضد 
فساد و حسابرسی کامل فعالیتهایش 
قرار گرفته است.این حسابرسی نشان 
داد کــه شــرکت PDVSA حدود 21 
میلیارد دلار در حســاب های خارج از 
کشــور دارد که پــول نفت را دریافت 
می کنند. در فاصله ژانویه سال 2020 
تا مارس ســال 202۳، ارزش صادرات 
نفت ونزوئلا 25.27 میلیارد دلار بوده 
اســت. اما طبق اســنادی که رویترز 
مشــاهده کرده است، اسنادی که در 
جریــان حسابرســی از قراردادهای 
PDVSA بــه دادســتان کل ونزوئلا 
ارائه شــد، نشــان داد که این شرکت 
نفــت دولتی تنهــا می تواند دریافت 
4.0۸ میلیــارد دلار از ایــن درآمد را 
تائید کند.دولت بایدن در دسامبر سال 
2022، مجوز شش ماهه ای به شرکت 
شــورون برای ازسرگیری فعالیت در 
ونزوئــلا صادر کــرد و افزایش تولید 
آوریــل، منعکس کننده ازســرگیری 
فعالیت این ابرغول آمریکایی اســت.

این ابرغول آمریکایی قصد دارد حدود 
400 تا 500 هزار بشکه در روز نفت از 
ونزوئــلا صادر کند اما برای این کار، با 

مشکلات فنی روبرو شده است. 

دیپلمات جزئیاتحضور
ایران ارشدانرژیروسیهدر

مسکو اعلام کرد الکساندر نواک، معاون 
نخســت وزیر و مســئول دیپلماسی 
انرژی روســیه از روز سه شنبه، دیدار 
خــود از ایــران را آغاز کرد و بر مزایای 
همکاری بیشتر در بخشهای نفت و گاز 
تاکید کرد.به گزارش ایســنا، روسیه و 
ایران که هر دو تحت تحریم های غرب 
قرار دارند، به منظور حمایت از اقتصاد 
خود و تضعیف تحریم های غرب که هر 
دو آنهــا را غیرقابل توجیه می دانند، به 
دنبال تقویت روابط فیمابین هســتند.
دولت روســیه در بیانیه ای اعلام کرد 
نــواک با جواد اوجی، وزیر نفت ایران، 
دیــدار کرد و همچنیــن از تعدادی از 
تولیدکننــدگان تجهیزات نفت و گاز 
بازدیــد کــرد و پیرامون چشــم انداز 
همــکاری در بخش هــای ســوخت، 
انرژی و حمل و نقل گفتگو کرد.نواک 
گفت: صنعت نفت و گاز ستون فقرات 
اقتصاد کشــورهای ما اســت. تقویت 
همکاری هــای دوجانبه در این حوزه، 
بی شــک پایداری اقتصادی روسیه و 
ایــران را افزایش می دهد.در این بیانیه 
همچنین بدون اشاره به جزئیات، گفته 
شد دو طرف درباره همکاری در زمینه 
انرژی الکتریکی و هسته ای و همچنین 
انرژی های تجدید پذیر گفتگو کردند.

برایتوسعه توافققطر
میدانگازیشمال

شــرکت انرژی قطر از امضای قرارداد 
مهندســی، خریــد و ســاخت پروژه 
میدان شــمال با شرکت تکنیپ انرژی 
و اتحادیــه پیمانــکاران به ارزش 10 
میلیارد دلار خبر داد.شــرکت انرژی 
قطر در بیانیه ای اعلام کرد: این پروژه 
شامل دو خط غول پیکر برای تولید گاز 
طبیعــی مایع با ظرفیت کل تولید 16 
میلیون تن در سال است.در این بیانیه 
آمده است: این پروژه همچنین شامل 
تاسیســات مرتبط برای فرآوری گاز، 
بازیافت مایعات گاز طبیعی، استخراج 
و پالایش هلیوم و نیز تاسیسات جذب 
و ذخیره دی اکسید کربن در شهرک 

صنعتی راس لفان می باشد.

در بیست و هفتمین نمایشگاه نفت کشور؛

جنوب شرکتمناطقنفتخیز
۱۳قراردادوتوافقنامه

امضامیکند
مدیرعامل شــرکت ملــی مناطق نفت خیز 
جنــوب از انعقــاد 1۳ قــرارداد و توافق نامه 
همزمان با بیســت و هفتمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی تهران 
خبــر داد.علیرضا دانشــی با بیان اینکه این 
نمایشــگاه فرصت بسیار خوبی برای نمایش 
آخریــن دســتاوردها و ارائه توانمندی های 
شــرکت های فعــال در حوزه نفــت، گاز و 
پتروشیمی اســت، اظهار کرد: شرکت ملی 
مناطــق نفت خیز جنوب در این نمایشــگاه 
1۳قرارداد، توافق نامه و تفاهم نامه همکاری 
بــا بخش های مختلف امضا خواهد کرد. وی 
افزود: همزمان با بیست و هفتمین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی 
تهران، شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب 
5 توافــق نامه را با وزارت دفاع در حوزه های 
ســاخت، تعمیر و تامین تجهیزات و ماشین 
آلات بــه امضــا خواهد رســاند.مدیرعامل 
شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: 
در این نمایشــگاه همچنین 5 قرارداد خرید 
مدیریت تدارکات و امور کالا به منظور خرید 
حدود 40 قلم کالا مشــتمل بر 1200 عدد 
به امضا می رسد.دانشــی عنوان کرد: در این 
نمایشــگاه همچنین ۳قرارداد تولید بار اول 
میان مدیریت پژوهش و فناوری شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب و شــرکت های تولید 

کننده به امضا خواهد رسید.

 مدیر عامل شرکت پایانه های نفتی 
اعلام کرد؛

ظرفیتذخیرهسازی۱۰میلیون
پایانهجاسک بشکهاینفتدر

مدیــر عامل شــرکت پایانه هــای نفتی از 
ظرفیت ذخیره ســازی 10 میلیون بشــکه 
ای نفــت خــام در پایانه جاســک خبر داد.
عبــاس غریبــی گفت: شــرکت پایانه های 
نفتــی ایران متولی صادرات نفت و میعانات 
گازی ایران اســت که از 5 منطقه عملیاتی 
تشــکیل شــده که ۳ پایانه فعال دارد و 2 
پایانه غیر فعال وجود دارد.وی ادامه داد: توان 
عملیاتــی پایانه خارک نزدیک به 7 میلیون 
بشــکه نفت خام در روز اســت دومین پایانه 
نفتــی پایانه میعانات گازی پارس در منطقه 
عســلویه قرار دارد و در دو بخش سایت یک 
و دو اســت که صادرات میعانات کشــور را 
به عهده دارد.وی ادامه داد: ســومین پایانه 
در منطقــه نکا قرار دارد چهارمین پایانه در 
ماهشــهر قرار دارد و صادرات محموله های 
نفتــی در بندر ماهشــهر بر عهده این پایانه 
اســت و آخرین پایانه جاســک است که در 
فاز یک 10 میلیون بشــکه ذخیره سازی در 
روز اســت.غریبی اضافه کرد: پایانه جاسک 
صــادرات نفت از خلیج فارس را خارج کرده 
و به دریای عمان رســانده با همت و تلاش 
شرکت ملی نفت این پایانه هرچه زود تر به 
بهره برداری می رسد و در سه فاز تعریف شده 
اســت که ظرفیت ۳0 میلیون بشود ذخیره 
سازی را دارد.به گفته وی همانطور که اوجی 
اشاره کردند افزایش ظرفیت صادرات نفت و 
فرآورده های آن وجود داشت این مسئولیت 
بر عهده پایانه های نفتی بود.وی خاطر نشان 
کرد: در پایانه جاسک ظرفیت ذخیره سازی 

10 میلیون بشکه ای نفت وجود دارد 

بر اساس خبرها؛

سطحآبدریایخزر
افتکردهاست

عضو هیات نمایندگان اســتان گیلان اظهار 
داشت: بیشتر کشاورزان برای آبیاری از سد 
ســفیدرود و غرب استان از آبگیرها و منابع 
آبی محلی و چاه ها به طور ســنتی اســتفاده 
می کننــد، در کل اوضــاع آب گیلان خوب 
نیســت و ما بایــد از منابع محدود به خوبی 
اســتفاده کنیــم .غلامرضا مرحبــا افزود: 
ســطح آب خزر به شــدت پایین رفته و دریا 
عقب نشــینی کرده است، در گذشته حتی 
آب وارد خانه های مردم می شــد و در برخی 
ماه های ســال مــردم در معابر با قایق تردد 
می کردند، اکنون پایه های اســکله ها نشان 
می دهد که سطح آب پایین رفته همه اینها 
بیانگر یک هشــدار برای آینده است که باید 
برنامه ریــزی کنیم منابــع آبی گران قیمت 
و ارزشــمند را بخوبــی مدیریــت کنیم که 
کشاورزی و طبیعت آسیب نبیند، باید در نظر 
داشته باشیم سال های فراخی آب و پربارشی 
تمام شده و در حال حاضر سال های خشک 
را ســپری می کنیم.عضو هیات نمایندگان 
اســتان گیلان درباره تامین آب کشاورزی 
گفت: بیشــتر کشاورزان برای آبیاری از سد 
ســفیدرود استفاده می کنند، غرب استان از 
آبگیرهــا و منابع آبی محلی و چاه ها به طور 
ســنتی آبیاری می کنند، در کل اوضاع آب 

استان خوب نیست.

وزیــر نفــت در آئین افتتاحیه بیســت و هفتمین 
نمایشــگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی، ضمن 
تاکید بر لزوم کاهش مصرف، از ساخت و تکمیل فاز 
11 میدان پارس جنوبی خبر داد. نمایشــگاه نفت، 
گاز، پالایش و پتروشــیمی، دیروز  برای بیســت و 
هفتمیــن بــار در مصلــی تهران افتتاح شــد. این 
نمایشــگاه که امسال با حضور 200 شرکت شرکت 
خارجی نیز همراه اســت، به بررســی دستاوردها و 
فناوری های بومی در حوزه نفت و گاز پرداخته و با 
حضور پیمانکاران داخلی و خارجی برگزار می شود. 
در آئین افتتاحیه امسال این نمایشگاه، محمد مخبر؛ 
معــاون اول رئیس  جمهــوری، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی، نمایندگانی از کشورهایی همچون 
روسیه و سوریه )وزیر نفت( و جواد اوجی؛ وزیر نفت 
حضور داشتند که احوالپرسی عجیب اوجی با معاون 
نخســت وزیر روسیه )الکساندر نواک( نیز، واکنش 
هایی در فضای مجازی به همراه داشــت. این دوره 
از نمایشــگاه با شعار »صنعت نفت؛ تولید فناورانه و 

مصرف بهینه« کار خود را صبح دیروز، آغاز کرد.

پروژهناتمامراتمامکردیم ما۱۲میلیارددلار
جواد اوجی در افتتاحیه نمایشــگاه نفت، گاز پالایش و 
پتروشیمی، ضمن اشاره به اینکه ایران دارای بیشترین 
ذخایر قابل برداشــت نفت و گاز در جهان اســت، گفت: 
روند تولید نفت در این دولت افزایشی است. ما درحال 
حاضر روزانه ۳ میلیون بشکه، تولید روزانه گاز طبیعی 
کشور روزانه یک میلیارد متر مکعب گاز خام، ظرفیت 
پالایش نفت و میعانات گازی کشور روزانه 2 میلیون و 
400 هزار بشکه و  ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی 
سالانه حدودو ۹5 میلیون تن است.ی با تاکید بر خودکفا 

شدن ایران در حوزه نفت، اذعان کرد: ما برخلاف تحریم 
های ظالمانه، سال گذشته 12 میلیارد دلار طرح  های 
نیمه  تمام نفتی به بهره  برداری رساندیم که اثر زیادی 

در افزایش میزان تولیدات داشت.

امسالپارسجنوبیرا
تکمیلوبهرهبرداریمیکنیم

اوچی گفت: براساس آمار بانک مرکزی، امسال رشد 
اقتصــادی بخــش نفت و گاز، بالاترین میزان رشــد 
اقتصادی در میان بخش های مختلف اقتصاد کشور 
بوده است. همچنین برآورد ما این است نزدیک به 15 
میلیارد دلار پروژه افتتاح و بهره برداری شــود؛ طرح 
هایی ازجمله فاز 11 پارس جنوبی ظرف دو سه ماه 
آینده. همچنین فاز اول میدان نفتی آزادگان جنوبی. 
در حوزه صنعت پتروشیمی نیز 12 طرح موجود است.

سرمایهگذارانداخلیوخارجی دعوتاز
برایاتمامطرحهاینفتی

وزیر نفت گفت: شــرکت های داخلی ســهم بیش 
از ۸0 درصــدی در تامیــن تجهیــزات این پروژه ها 
خواهند داشت. ما ظرفیت بسیار خوبی برای سرمایه 
گــذاری در حوزه صنعــت نفت و گاز داریم؛ درحال 
حاضــر حدود 160 میلیــارد دلار طرح ها در حوزه 
بالادســت و پایین دســت نفت موجود اســت که از 
تمام سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای تکمیل 
آنهــا، دعوت می کنم.جواد اوجی در رابطه با میزان 
مصــرف فرآورده های نفتی تصریح کرد: تولید نفت 
نه تنها یک مزیت اقتصادی است، بلکه ابزار امنیتی و 
سیاسی و بازدارنده و مجرک بخش های دیگر است؛ 
اما درحال حاضر تولیدات نفت و گاز ما متناســب با 
ذخایر ما نیست؛ درنتیجه ما عدم تولید نامناسب با 

این ذخایر داریم و دچار عدم نفع هنگفتی شدیم؛ اما 
می توانیم در یک بازه کوتاه مدت و با انجام اقداماتی 
در سمت عرضه و تقاضا، می توانیم جهش اقتصادی 
ایجاد کنیم. البته این امر مستلزم فهم همه از توسعه 
و اتفاق نظر در کشــور برای ایجاد بســتر لازم برای 

صنعت نفت است.

بایستیناترازیمصرفوتولیدفرآوردههای
نفتیراجبرانکنیم!

ســالانه ۸0 میلیــارد دلار یارانه انــرژی پرداخت 
می شــود که نشــان تقاضای بالا در کشــور است. 
ســال گذشــته 6 درصد از گاز تولیدی را به ارزش 
6 میلیــارد دلار صــادر کردیم و باقی ۹4 درصد در 
کشــور مصرف شد؛ به همین جهت نیز راهکارهای 
بهینه سازی مصرف در دستور کار وزارت نفت است؛ 
همچــون حمایت مالــی از اجرای طرح های بهینه 
سازی ازطریق تســهیل فعالسازی، افتتاح حساب 
ویژه بهینه سازی مصرف انرژی، پیگیری برای رفع 
موانع و فعالســازی باز ترازی انرژی و...وی با اشــاره 
به افزایش تعداد شرکت های دانش بنیان )افزایش 
۳.7 برابــری( در ایــن دولت نیز، اذعان داشــت: در 
موضوع توســعه فناوری و تولیــد دانش بنیان نیز، 
اقدامات گسترده ای برای بهبود و حمایت از شرکت 
های دانش بنیان انجام شــده؛ اســتمرار و گسترش 
صنعت نفت بر مبنای اقتصاد دانش بنیان با تصویب 
مصوبه های مختلف در دولت، گسترش دامنه صدور 
گواهینامــه های کیفیــت، ممنوعیت واردات 150 
کالا بــه منظور حمایت از ســازندگان داخلی، ۳.7 
برابر شــدن شــرکت های دانش بنیان افزایش پیدا 

کرده است.

خبر ویژه

معاون برنامه ریزی و توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: در حال 
حاضر طرح جهاد آبرســانی به 10 هزار روســتای کشــور ۳۸ درصد پیشرفت دارد 
که با اتمام این طرح ها، چهار میلیون و 600 هزار نفر از آب شــرب ســالم و پایدار 
برخوردار می شوند. مجید آقازاده اظهار کرد: جهاد آبرسانی به این 10 هزار روستا 
در دولت ســیزدهم شــروع شــد و این طرح با همکاری وزارت نیرو و قرارگاه امام 
حسن مجتبی سپاه در حال انجام است.وی با بیان اینکه آبرسانی به هفت هزار و 
1۳۸ روستا توسط وزارت نیرو انجام خواهد شد، ادامه داد: عملیات آبرسانی به سه 

هزار روستا نیز توسط سپاه اجرایی خواهد شد.معاون برنامه ریزی و توسعه شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور تاکید کرد: با اجرای این طرح مهم، یک میلیون و 
250 هزار خانوار از آب شرب سالم بهره مند خواهند شد.آقازاده اظهار کرد: برای 
اجرای این طرح در کشور، هشت هزار و 720 مخزن احداث، هزار ایستگاه پمپاژ 
ایجــاد، ۹۹۹ حلقــه چــاه حفر و 14 هــزار و 700 کیلومتر خط انتقال احداث می 
شود.وی گفت: 2۸5 واحد تصفیه خانه آب، ۳1 هزار کیلومتر خطوط انتقال آب، 
167 هزار کیلومتر شبکه آب شهری و 257 واحد تصفیه خانه فاضلاب وجود دارد.

معاون برنامه ریزی و توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور:

،۳۸درصدپیشرفتدارد کشور روستای طرحآبرسانیبه۱۰هزار

دبیر ستاد آب معاونت علمی ریاست جمهوری خبر داد؛

کیفیوشیرینسازیآب بهفناوریهایارتقای اختصاصاعتبار
دبیر ســتاد آب، اقلیم و محیط  زیســت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره به شناسایی گلوگاه های فناوری آب 
در کشــور و اختصاص اعتبار به فناوری های ارتقای کیفی و شیرین ســازی 
آب، تاکید کرد: توسعه شیرین سازها عرصه ای است که بازگشت سرمایه و 
سودآوری بسیار خوبی دارد.دکتر محمد همت ، با تأکید بر ضرورت حرکت 
علم و فناوری به سوی حل نیازهای واقعی کشور، گفت: در واقع علم و فناوری 
که منجر به حل مسئله نشود، ارزشی ندارد و تمامی اصحاب علم، فناوران 
و صنعتگران باید تمام توان خود را جهت حل مسائل اصلی مردم که بدون 
شک یکی از مهم ترین مسائل، آب است، بکار گیرند.همچنین وی با اشاره به 

دسترسی 5۸00 کیلومتر نوار ساحلی در ایران، گفت: وجود چنین ظرفیتی 
در کنار وضعیت اقلیمی و جغرافیایی و اوضاع نه چندان مطلوب بارش و تبخیر 
و توزیع مکانی و زمانی آن می تواند رافع بخشی از مسئله تأمین آب باشد که 
این امر منوط به توسعه فناوری شیرین سازی در کشور است.همت در مورد 
برنامه ستاد آب، اقلیم و محیط زیست در توسعه و حمایت از فناوری های 
ارتقای کیفی و شیرین سازی آب، گفت: این موضوع یکی از چهار محور اصلی 
و سرفصل های مدنظر ستاد در طرح های پیشران بوده و اعتبار بسیار مناسبی 
برای آن دیده شده که می تواند منجر به یک جهش در صنعت شیرین سازی 
در آینده نزدیک شود. با برنامه ریزی و اعتبارات در نظر گرفته این صنعت 

در ایران بسیار امیدوارکننده خواهد بود.وی گفت: اغلب فناوری های آب در 
ایران با توجه به قیمت و مدل های اقتصادی موجود، جذابیت های اقتصادی 
خاصی برای سرمایه گذاران ندارند، اما توسعه شیرین سازها عرصه ای است که 
بازگشت سرمایه و سودآوری بسیار خوبی دارد. دبیر ستاد توسعه فناوری های 
آب، اقلیم و محیط زیســت، ضمن دعوت از جامعه علم و فناوری کشــور به 
ورود به میدان توسعه، پیشرفت و بومی سازی تمام ابعاد شیرین سازها اعم 
از ممبران ها و غشــاهای تصفیه، پمپ های فشــاربالا، انواع فیلترها به ویژه 
نانوفیلترهای سرامیکی، از آمادگی کامل این ستاد جهت حمایت از فناوران 

و پژوهشگران در این زمینه خبر داد.

در نخستین نشست شرکت های ایرانی و روسی پیشنهاد شد؛

ایجادصندوقسرمایهگذاریایرانوروسیه
برایتأمینمالیپروژههاینفتی

دستیار ویژه معاون وزیر نفت در امور بین الملل 
و بازرگانــی گفت: توســعه تجارت، ترانزیت و 
ســوآپ نفــت و گاز برای شــرکت های فعال 
روســیه از مســیر ایران موضوعی است که در 
ســالهای گذشــته به آن توجه لازم نشــد و به 
همیــن دلیل توســعه و تکمیل زنجیره ارزش 
بخش انرژی دو کشــور ضروری است.حسین 
شاملی در نخستین نشست شرکت های ایرانی 
و روسی در بخش نفت و گاز با بیان اینکه صنعت 
نفت و گاز در سال های آینده نقش کلیدی در 
روابط بین ایران و روسیه خواهد داشت، اظهار 
کرد: این ارتباط همراه با توســعه پایدار برای 
دو کشــور را از این مســیر ایجاد خواهد کرد.

وی بــا بیــان اینکه هر گونه راه حل برای ایجاد 
این ارتباط به توســعه ارتباط بین بخش های 
خصوصی و دولتی دو کشور بستگی دارد، گفت: 
ایران و روســیه در تأمین انرژی پایدار دنیا دو 
کشــور تأثیرگذار هســتند و همکاری شرکت 
دو کشــور می تواند به تأمین انرژی دو کشــور 
کمــک کند.به گفتــه وی در امور بین الملل و 
بازرگانی، استفاده از فناوری به صورت مشترک 

در توســعه و بهره برداری منابع نفت و گاز دو 
کشــور اثر کلیدی دارد و اســتفاده از تجربیات 
در آموزش منابع انسانی و ایجاد مکانیسم های 
جدید مالی با مشــارکت بخشخصوصی محقق 
خواهد شد.شاملی با بیان اینکه این موارد برای 
توسعه و تکمیل زنجیره ارزش بخش انرژی دو 
کشور ضروری است و دو کشور می توانند به ارتقا 
نقش خود در تأمین امنیت انرژی جهان و رشد 
اقتصادی خــود بپردازند، گفت: تبادل دانش 
فنی و خدمات مهندسی بین دو کشور با حضور 
مؤثر و فعالانه برای افزایش همکاری های دانش 
بیان دو کشور می تواند توسعه پیدا کند.وی با 
بیان اینکه افق همکاری های همه جانبه ایران و 
روسیه به ویژه همکاری های اقتصادی، روشن، 
بلندمدت و استراتژیک است، موقعیت مناسبی 
فراهم شــده تا در مــوارد مختلف همفکری و 
رایزنــی کنیم، افزود: بســیار مهم اســت که 
تبــادل فناوری های مورد نیاز در دســتور کار 
شــرکت های دو کشور قرار گیرد. ایران آماده 
اســت با حمایت از بخش خصوصی دو کشــور 

سیاست ها را تا وصول نتیجه پیگیری کند.

سخنگوی صنعت برق:

افزایش۲۰درصدیمصرفبرق
نگرانکنندهاست

ســخنگوی صنعت برق با اشــاره به اینکه امسال 
گرما زودتر آغاز شده است، گفت: مصرف برق در 
سال جاری رشد 20 درصدی داشته است که این 
افزایش مصرف نگران کننده است.مصطفی رجبی 
مشــهدی افزود: میزان تقاضــای برق 54 هزار و 
۸40 مگاوات بود که روز 2۳ اردیبهشــت ماه رخ 
داد.وی ادامه داد: این رکورد سال گذشته یازدهم 
خردادماه اتفاق افتاد؛ به عبارتی دیگر امسال گرما 
زودتر آغاز شده و شاهد رشد 20 درصدی مصرف 
هســتیم.مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران خاطرنشــان کرد: رشد 20 درصدی مصرف 
بــرق خیلی نگران کننده اســت، به خصوص اگر 
این روند در روزهای آینده تداوم یابد.ســخنگوی 
صنعت برق ادامه داد: ظرفیت منصوبه نیروگاهی 
کشــور به حدود ۹1 هزار مگاوات رســیده است.

رجبی مشــهدی ابراز امیــدواری کرد: با کاهش 
دمای هوا مشترکان سیستم های سرمایشی خود 
را خاموش کنند و یا از دمای آسایش یا همان 24 
درجه اســتفاده کنند.به گزارش ایرنا، وزارت نیرو 
برای تامین برق مورد نیاز برنامه های متعددی را 
در دســتور کار خود قــرارداد که دو برنامه اصلی 

آن، افزایش ظرفیت تولید برق و مدیریت مصرف 
مشــترکان دسته بندی است. در بخش مدیریت 
مصرف برق بخش خانگی دو سیاست کلی وجود 
دارد که یکی اجرای قانون افزایش پلکانی مصرف 
برای پرُمصرف ها و دیگری طرح سراسری پاداش 
صرفه جویی اســت.اجرای طرح پرداخت پاداش 
صرفه جویی مصرف برق در ســال گذشته موفق 
بود و توانست سبب کاهش مصرف بخش خانگی 
شود؛ امسال هم وزارت نیرو مصمم است با اجرای 
طرح سراسری پاداش صرفه جویی در مصرف را با 
شرایطی فراهم آورد تا همه مردم از برق مطمئن و 
پایدار برخوردار شوند.بر اساس این گزارش، وزارت 
نیرو در راستای تشویق مشترکان برای صرفه جویی 
در مصرف برق، امسال از ابتدای خردادماه تا انتهای 
شــهریورماه طرح اختصاص پاداش به مشترکان 
را اجرایی می کند که نســبت به ســال گذشــته 
وسیع تر است.مشترکان امسال با صرفه جویی در 
مصرف برق، به ازای هر کیلووات ســاعت تا 2 هزار 
تومــان معادل 20 برابر هزینه فروش برق پاداش 
صرفه جویی می گیرند که این پاداش نسبت به سال 

گذشته رشد 20 برابر داشته  است.
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55استانها
مدیرکل روابط عمومی کمیته امداد کشور :

کمیتهامدادایلامادارهکلبرتر
حوزهیخبرسازیاست   در کشور
ایلام / گروه استانها :  مدیرکل روابط عمومی و 
اطلاع رسانی کمیته امداد کشور گفت: مدیرکل 
این نهاد در اســتان ایلام در ســال گذشــته در 
ارتباط گیری با رسانه ها، خبرسازی و مصاحبه 
هــای تلویزیونــی و رادیویی در بین ادارات کل 
اســتان های کشور رتبه نخست را کسب کرده 
اســت.دکتر ســمیعی ظفرقندی در نشســت 
ویدئوکنفرانــس مدیــران کل کمیته امداد و 
مســئولان روابط عمومی کشــور که با حضور 
بختیاری رئیس کمیته امداد کشور و در آستانه 
روز روابط عمومی برگزار شد، با ارائه گزارشی از 
فعالیت های رسانه ای و روابط عمومی استانهای 
کشور اظهار داشت: در بین مدیران کمیته امداد 
کشــور نیز بعد از بختیاری رئیس کمیته امداد 
کشور، رضا طاهری مدیرکل کمیته امداد استان 
ایلام نیز با 44۸ ارتباط رســانه ای و خبری با 
رسانه های گروهی در سال گذشته در بین 50 
مدیر امداد کشــور موفق ترین و خبرسازترین 
مدیرکل در کشــور بوده است.مدیرکل کمیته 
امداد اســتان ایلام نیز در این نشســت گفت: 
در شــرایطی که هر روز شــاهد افزایش شمار 
رســانه های خبری معاند هستیم و کشورمان 
در عرصه رسانه ای مورد تاخت و تاز همه جانبه 
قرار گرفته است اطلاع رسانی شفاف از فعالیت 
های دســتگاه ها و خدمت رســانی به مردم می 
توانــد باعــث برقراری موازنــه و خنثی کننده 
تبلیغات منفی رســانه های دشــمن باشد.رضا 
طاهری همچنین با تحلیل عملکرد حوزه روابط 
عمومــی و ضمن برشــمردن برخی نیازمندی 
های این حوزه، پیشــنهاداتی را در راســتای 

تقویت عملکرد روابط عمومی ها ارائه کرد.

مدیرمخابرات منطقه گلستان :

توسعهمخابراتباانسجام
حوزهشبکه وهمگراییدر

است امکانپذیر
گلســتان / گروه استانها : مدیر مخابرات منطقه 
گلســتان، توســعه را با انســجام و همگرایی در 
حوزه شبکه امکان پذیر دانست . دکتر غلامعلی 
شــهمرادی گفت: شبکه را از بخشهای کلیدی 
مخابرات بعنوان یک سازمان خدمت رسان فنی 
دانست و افزود :اقدامات فنی انجام شده در حوزه 
شبکه از فعالیت های برجسته مخابرات است که 
انسجام و همگرایی در این حوزه ، توسعه مخابرات 
را دربردارد .وی توســعه و نگهداری را از اهداف 
فعالیت های انجام شده در حوزه شبکه دانست 
و گفــت : در بخش توســعه اقدامات موثری در 
سال گذشته انجام شده و این نشان دهنده توجه 
مخابرات به توســعه در جای جای استان است . 
مدیر مخابرات منطقه گلستان استفاده بهینه و 
حداکثری از ظرفیت ، امکانات و منابع موجود را 
از ویژگی های مهم اقدامات حوزه شبکه عنوان 
کــرد و تاکیــد کرد : روش نوآورانه و مبتکرانه در 
بخش های مختلف حوزه شبکه موجب پیشبرد 
امور و اجرای به موقع پروژه  ها شــده اســت که 
باید در تمامی ارکان ســازمان تسری یابد .لازم 
به ذکر اســت هر کدام از مدیران دیتا، سیســتم 
های انتقال و سیســتم هــای مخابراتی به ارائه 
گزارشی از عملکرد خود پرداخته و موانع و مسائل 
و درخواست های خود را در جهت انجام به موقع 

و با کیفیت طرح ها و برنامه ها مطرح نمودند.

مدیرکل کمیته امداد گلستان خبر داد:

۵۹هزار بهرهمندیبیشاز
تسهیلاتقرضالحسنه نیازمنداز

صندوقامدادولایت
گلســتان / گروه اســتانها : مدیرکل کمیته امداد 
استان گلستان گفت: صندوق قرض الحسنه امداد 
ولایت استان گلستان با کمک خیران و نیکوکاران 
و اعتبارات امدادی از سال 1۳۹6 تاکنون توانسته، 
5۹ هزار مورد تسهیلات قرض الحسنه با تخصیص 
اعتباری بالغ بر 467 میلیارد و 142 میلیون تومان 
به مددجویان و نیازمندان اعطا کند.عیسی بابایی 
در سومین دوره همایش ملی » قرض نیکو « کمیته 
امداد اظهار کرد: در مدت این 6 سال برای بیش از 
1۹5 هزار نفر توسط صندوق امداد ولایت افتتاح 
حســاب شده است.وی خاطرنشان کرد: صندوق 
امداد ولایت اســتان با پیروی از اصول بانکداری 
اسلامی و چشم پوشی از سودهای مرسوم در شبکه 
بانکی، در ســال گذشــته بیش از ۹ هزار و 600 
مورد تســهیلات با اعتباری بالغ بر 127 میلیارد 
تومــان به مددجویان و اقشــار نیازمند و محروم 
استان پرداخت کرده است.مدیرکل کمیته امداد 
اســتان گلستان یادآور شــد: پرداخت وام های 
صندوق قرض الحســنه امــداد ولایت در زمینه 
وام های کارگشــایی، ودیعه، ساخت و تعمیرات 
مســکن، ازدواج، درمان، دانشــجویی، اشتغال و 
خودکفایی به واجدین شرایط پرداخت می شود.

بابایی گفت: این صندوق با ترویج و نهادینه سازی 
فرهنگ قرض الحسنه در جامعه و با هدف جذب 
ســپرده های مردمی از ســپرده گذاری خیران و 
نیکــوکاران، در نظر دارد با برنامه ریزی هدفمند، 
پرداخــت حداکثری وام های قرض الحســنه را 

تسریع و تسهیل کند.

اخبار

استاندارد»سیستم استقرار
مدیریتامنیتاطلاعات
شرکتبرق )ISMS(«در

منطقهایسمنان
ســمنان / گروه اســتانها : سیســتم مدیریت 
امنیــت اطلاعــات )ISMS( در شــرکت برق 
منطقه ای ســمنان اســتقرار یافت.مهندس 
حســین معمم، مدیر دفتــر فناوری ارتباطات 
و مدیریــت اطلاعات معاونــت برنامه ریزی و 
تحقیقات شــرکت برق منطقه ای ســمنان با 
بیان این خبر گفت :  سیستم مدیریت امنیت 
اطلاعات ، مجموعه ای از سیاســت ها، اهداف، 
اســتراتژی ها، مستندات شــناخت و ارزیابی 
مخاطرات، دســتورالعمل های سیستمی و ... 
می باشــد که با هدف تبیین شفاف راهکارهای 
امن ســازی به منظورمدیریــت مخاطره های 
امنیــت اطلاعات ســازمان و با عنوان ارزیابی، 
راهبری و پشــتیبانی امنیت فناوری اطلاعات 
درون سازمانی و برون سازمانی مطرح می گردد 
که وظیفه تداوم امنیت اطلاعات در ســازمان 

را به عهده دارد.
مهندس معمم با اشاره به اقدامات این شرکت 
در اجرای پروژه فوق گفت : در طی اجرای این 
پــروژه اقدامات ارزنده ای از جمله جمع آوری، 
ارزش گذاری و برآورد میزان ریسک دارایی های 
حــوزه فنــاوری اطلاعــات صــورت گرفت و 
راهکارهــای امن ســازی تجهیزات و فرایندها 
در قالب روش های اجرایی، اهداف و فایل های 

پیکره بندی ارائه گردید.

مدیر عامل شرکت سیمان کردستان خبر داد؛

رشدتولید تحققشعار
شرکتسیمان در

کردســتان / گروه استانها : مدیر عامل شرکت 
ســیمان کردســتان اظهار کرد: بــا توجه به 
تغییــرات صــورت گرفته در خــط تولید این 
شــرکت و افزایش 20 درصدی تولید شــعار 
رشــد تولید در این شــرکت محقق شده است.

رضــا نیک پــوردر گفت وگو با گــوران نیوز، با 
اشــاره به اینکه در ســال 1401 توانســتیم بر 
شعار رشــد تولید جامه عمل بپوشانیم افزود: 
در ســال 1401 با تغییراتی که در بخشــی از 
خط تولید شــرکت انجام شد مقدمات افزایش 
تولیــد فراهم شــد و  موفــق به افزایش  حدود 
20 درصدی تولید در این شــرکت شــده ایم.

نیک پور در ادامه گفت: پیش بینی تولید ۹00 
هزار تنی ســیمان چشم انداز شرکت در سال 
جدید اســت تا پس از گذشــت 27 سال از عمر 
ایــن کارخانه رکورد جدیدی ثبت کنیم.مدیر 
عامل ســیمان کردستان با اشاره به اینکه این 
شــرکت پس از پنج ســال به سود دهی رسیده 
و تمام زیان انباشــه را جبران کرده است ادامه 
داد: تمام این موفقیت ها را مدیون دســتان پر 

تلاش کارگران شرکت است.

   مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
استان کردستان:

قروه تأمینآبشربپایدار در
ودهگلانمشکلیوجودندارد

کردســتان/گروه اســتانها : در پــروژه جهاد 
آبرســانی 505 کیلومتــر خــط انتقال و 264 
کیلومتر اصلاح شــبکه هــای آب اجرا خواهد 
شد.مدیر عامل شرکت آبفای استان کردستان 
گفــت: در حال حاضر بابت تأمین آب شــرب 
پایدار و بهداشــتی در شهرســتان های قروه 
و دهگلان مشــکلی وجــود ندارد.حمد فرهاد 
افــزود: تصفیه خانــه آب دیواندره نیز فعال و 
بــا همت این مجموعــه بزودی به بهره برداری 
خواهد رسید.مدیرعامل شرکت آبفا کردستان 
با اشاره به اجرای فروش پساب به مجموعه های 
صنعتی در قروه خاطرنشان کرد: مطابق قانون 
بودجه امسال امکان و زمینه واگذاری پساب به 
شرکتهای صنعتی در دهگلان نیز وجود دارد.

وی پیرامــون اقدامات انجــام گرفته در حوزه 
تامین آب شرب دوشهر قروه و دهگلان گفت: 
حفر و تجهیز ۳ حلقه چاه در دهگلان و ۳ حلقه 
در قروه انجام شــده و در حال حاضر در قروه 
راه اندازی 2 حلقه چاه دیگر در دســت اقدام 
است.مدیر عامل آبفای استان با اشاره به پروژه 
آبرسانی به 16۹ روستای استان در قالب طرح 
جهاد آبرسانی گفت: یکی از مهمترین این پروژه 
ها در روســتای مالوجه قروه است که با اجرای 
مخزن و خط انتقال وارد مدار بهره برداری شده 
است.ی افزود: آبرسانی به شهر مالوجه در قالب 
مجتمع قصلان و در راستای این طرح در نظر 
گرفته شد که شامل مخزن یکهزار مترمکعبی 
اســت و از 6 کیلومتر خــط انتقال مجتمع، ۳ 
کیلومتر مربوط به مالوجه است.مهندس فرهاد 
بــا تأکیــد بر اینکه این پروژه ســه ماه قبل در 
راســتای تاب آوری و ارتقای آبرسانی اجرا شد 
خاطرنشــان کرد: به این ترتیب نیاز آبی شــهر 

مالوجه به طور کامل تامین شد.

کاشتیکمیلیارددرخت  از آمادهسازی۹نهالستانبرایتحققسهمبوشهر
بوشهر / گروه استانها : مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
بوشهر با اشاره به طرح کاشت یک میلیارد درخت طی مدت چهار 
ســال، گفت: در این راســتا آماده ســازی ۹ نهالستان این استان با 
ظرفیت تولید ســالانه ســه میلیون و 600هزار نهال در دستور کار 

قرار دارد.
عبدالحســین گرشاسبی روز چهارشنبه در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: برای این منظور نهالســتان های مرکزی و چاهکوتاه بوشــهر، 
بردخون دیر، چهوک، کلمه، شــبانکاره و ســرکره دشتستان، بنک 
کنگان و دشــتی آماده ســازی می شــود.وی افزود: رشــد شتابان 

بخش صنعت در اســتان بوشــهر و به دنبال آن گسترش آلاینده ها، 
جنگل کاری و توسعه فضای سبز را در این استان ضرورت بخشیده 
است.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان بوشهر اضافه کرد: 
طرح دولت سیزدهم مبنی بر کاشت یک میلیارد درخت، به دستور 
رئیس جمهور و با تاکید وزیر جهاد کشــاورزی مبنی بر اســتفاده 
حداکثری از توان کشور برای افزایش فضای سبز و درختکاری در 
دستورکار سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری قرار گرفته است.وی 
ادامه داد: این طرح در بازه زمانی چهارساله از امسال اجرا می شود 
و بر این اســاس در این اســتان نیز در این مدت 10 میلیون نهال و 

درخت تولید و غرس می شود.گرشاسبی مردمی بودن را مهمترین 
ویژگی ابن طرح دانســت و گفت: عملی شــدن این طرح نیازمند 
همکاری و همراهی دســتگاه های مختلف سراســر اســتان است و 
بایــد در قالــب نهضتی فراگیر و جهادی، همه ظرفیت های موجود 
شامل عمومی مردم و همه نهادها، ارگان ها و دستگاه های دولتی و 
خصوصی برای اجرای آن به کار گرفته شود.مدیرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان بوشهر تصریح کرد: در این استان کمبود سرانه 
جنگل و فضای سبز نسبت به استانداردهای جهانی و رشد صنعت، 

ضرورت توسعه فضای سبز را بیشتر کرده است.

داد؛ استاناردبیلخبر گاز عاملشرکت مدیر

 اجرای 21 هزار نفر ساعت دورة آموزشی در شرکت گاز 
 اصفهان / گروه اســتانها : در ســالی که گذشت 21 هزار نفر ساعت 
دوره آموزش شغلی، عمومی و فرهنگی برای مدیران و کارکنان در 
قالب دوره های  فنی، تخصصی و عمومی برگزار گردید.  میرسعید 
سیدمتین ، مدیر عامل این شرکت با اعلام این خبر، اظهار داشت: 
این آموزش ها در قالب 46 دوره در راستای آموزش های عمومی، 
فنــی و تخصصی، شــغلی، ارتقاء و بروز نمــودن دانش کارکنان و 
مســئولین طی ســال گذشته برنامه ریزی و اجرایی شده که شامل 
دوره های فنی و تخصصی و عمومی می شود.وی افزایش آمادگی، 
مهــارت، تقویــت کار گروهی، توانمندســازی تیم های عملیاتی و 
همچنین ارتقاء دانش فنی پرســنل را از اهداف دوره های برگزار 
شده عنوان نمود و افزود : از مجموع دوره های برگزار شده در سال 
گذشته تعداد ۳0 دوره بصورت حضوری و تعداد 16 دوره بصورت 
غیر حضوری و بر خط اجرائی شده است.سید متین در ادامه بحث 

آموزش را یکی از اولویت های صنعت گاز در حوزه منابع انســانی 
برشمرد و گفت: مسئله آموزش و تاثیرات آن در ارتقاء سطح بهره 

وری و کارایی پرسنل بسیار حائز اهمیت می باشد و در برنامه ریزی 
های انجام شده نیز رشد فنی و علمی کارکنان به عنوان سرمایه های 
اصلی شرکت لحاظ شده است.این مقام مسئول با اعلام اینکه هدف 
نهایی آموزش کارکنان، دانش افزایی و ارتقای بهره وری سازمانی 
است، تصریح کرد: تجزیه و تحلیل نتایج و اثربخشی دوره ها، حلقه 
نهایی فرآیند آموزش می باشــد که بر اســاس سنجش های صورت 
گرفته در این شرکت ، میزان اثربخشی دوره های آموزشی برگزار 
شــده طی ســال گذشته طبق نظر ســنجی های انجام گرفته ۹۳ 
درصد می باشــد.مدیرعامل گاز اســتان اردبیل در خاتمه  فرآیند 
نیازســنجی آموزشــی را اولین گام در توانمندسازی پرسنل عنوان 
نمود و اظهار داشت: طبق نیاز سنجی های انجام شده از کارکنان و 
مطابق تقویم آموزشی این شرکت، دوره ها و سمینارهای آموزشی 

برنامه ریزی و اجرایی می شود.

اخبار

اصفهان گلخانه،باغبانیونهادههادر برگزاریاولیننمایشگاهتخصصی
 اصفهان / گروه استانها : نمایشگاه تخصصی گلخانه، باغبانی و نهاده ها 
کــه اولیــن دوره آن با حضور 64 مشــارکت کننده برگزار می گردد، با 
مشــارکت فعالان اقتصادی از اســتان های اصفهان، تهران، آذربایجان 
شــرقی، زنجان، مرکزی، خراســان رضوی، یزد، فــارس، مازندران و 
آذربایجان غربی از روز چهارشنبه هفته جاری آغاز به کار خواهد کرد.

زمینه فعالیت مشــارکت کنندگان این دوره از نمایشــگاه تخصصی 
گلخانه، باغبانی و نهادها ساخت سازه گلخانه، تجهیزات گلخانه، بستر 
کشت، انواع بیل کشاورزی، تولید لوله و اتصالات آبیاری، دستگاه تصفیه 
آب، تولید کننده ورق های ژئوممبران، نوارهای قطره ای آبیاری، تولید 
وعرضه محصولات و نهاده های کشاورزی و پهپادهای کشاورزی است.

براساس هماهنگی های انجام شده در طول زمان برگزاری این نمایشگاه 

پنج کارگاه آموزشی با موضوعات آشنایی با فناوری ساخت سازه های 
ارتفاع بلند گلخانه ای، گلخانه هوشــمند و بهینه ســازی مصرف آب و 
انرژی در گلخانه ها، توســعه پایدار گلخانه ها و کشــاورزی هوشمند، 
آشــنایی با ســایبان و توری باغات )نت هاوس( و سطوح تکنولوژی در 
گلخانه با حضور کارشناسان و گردهمایی اعضای انجمن گلخانه سازان 
با مدیران وزارت جهاد کشــاورزی و صمت  برگزار خواهد شــد.اولین 
نمایشــگاه تخصصی گلخانه، باغبانی، نهاده های آبیاری و پهپادهای 
کشاورزی آیفارم اصفهان از 27 تا ۳0 اردیبهشت ماه در ساعت بازدید 
15 تــا 21 واقع در کمربندی شــرق، نمایشــگاه بین المللی اصفهان 
میزبان علاقه مندان به رویدادهای نمایشــگاهی، کارشناسان و فعالان 

صنعت گلخانه خواهد بود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خراسان رضوی خبرداد :

رشد۲۶۰درصدیتوسعهوایجادشهرکهایصنعتی
مشهد/ سمیرا رحمتی

مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی خراسان رضوی گفت: 
ایجاد و توسعه شهرکها و نواحی صنعتی استان رشد 260 درصدی 
از سوی این شرکت برای شهرک سازی مطابق برنامه ریزی هایی 
که طی ســال گذشــته داشته اســت.جعفر فرشچی طوسی در 
این بازدید اعلام نمود: در ســال جاری باهدف اســتمرار افزایش 
تولید، حفظ و ایجاد اشــتغال مولد و افزایش رشــد اقتصادی، 
برای صنعتگران برنامه های مختلفی تدوین شد و برای صاحبان 
صنعت در حال انجام است.وی با اشاره به ایجاد شهرکها و نواحی 
صنعتی گرماب ، سرولایت ،  مشهد 5  و  توسعه در کاویان و جغتای 

، افزود: بسترســازی مناســبی برای ایجاد و توسعه شهرک ها و 
نواحــی صنعتی در خصوص واحدهای تولیدی صورت گرفت و 
در مقایســه با شــاخص سال گذشته 260 درصد شهرک سازی 
رشــد داشته و این رشــد منجر به افزایش مساحت واگذاری به 
طرح های صنعتی از 22۸ هکتار به 5۹7 هکتار تا پایان ســال 
گذشته شد.فرشچی ، بابیان اینکه امسال هم با توجه به نام گذاری 
سال مهار تورم و رشد تولید از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
افزایش تولید دوچندان خواهد شــد، ادامه داد: سرمایه گذاران 
رغبت فراوانی برای سرمایه گذاری در شهرک های صنعتی دارند 
زیرا تمام امکانات زیرســاختی فراهم بوده و با کمترین قیمت 

حق انتفاع به متقاضیان زمین واگذار می شــود و این مهم باعث 
شــده رشــد 120 درصدی واگذاری اراضی صنعتی ، کارگاهی و 
صنفی به متقاضیان  با توجه به نبود زمین در شهرستان مشهد 

صورت پذیرد.
وی عنوان اینکه توسعه شهرکهای صنعتی توس ماشین سازی 
و مشهد) کلات ( مصوب کارگروه امور زیر بنایی استان مصوب و 
در سال جاری پیگیری میشود، تأکید کرد: با طرح های توسعه ای 
که در حوزه های مختلف برنامه ریزی شده، رشد و رونق اقتصادی 
و صنعتی امسال هم با توسعه و ایجاد شهرک ها و نواحی صنعتی 

استان به صورت مطلوب جریان خواهد داشت.

معاونبهرهبرداریذوبآهناصفهان:

برنامهپیشمیرود از تولیدذوبآهناصفهانفراتر
اصفهان / گروه اســتانها : مهرداد تولائیان معاون 
بهره برداری ذوب آهن اصفهان در مراسم رونمایی از 
تیرآهن H24؛ محصول جدید ذوب آهن اصفهان با 
اشاره به نام گذاری سال جدید با عنوان مهار تورم و 
افزایش تولید که به تدبیر مقام معظم رهبری صورت 
گرفته اســت ، گفت : این مجتمع عظیم صنعتی 
برای انجام وظایف خود در راستای افزایش تولید، 
در ســه بخش افزایش کمی تولید ، کاهش قیمت 
تمام شده و تولید محصولات ارزش افزا برنامه ریزی 
کرده است .وی افزود : در 55 روز گذشته افزایش 
تولیــد در ذوب آهــن با تولید بیش از برنامه محقق 
شده است که امیدوارم تا پایان سال این روند تداوم 
داشته باشد . در بخش کاهش قیمت تمام شده که 
افزایش تولید و تأمین کیفی مواد اولیه نقش مهمی 
دارد نیز ، شاهد اتفاقات خوبی هستیم و در مقایسه 
با سال های گذشته شرایط بهتری ایجادشده است 
. البته در تأمین زغال داخلی مشکلاتی هست که 
امیدوارم حل شــود .معاون بهره برداری ذوب آهن 

گفــت : در خصوص تولیــد محصولات ارزش افزا 
نیز ، خوشــبختانه موفق به تولید H24 شــدیم که 
در کارگاه نورد 650 حاصل شــد . برای تولید این 
محصــول ، در بخش فولادســازی موفق به تولید 
شمش ۳20*250  شدیم که علاوه بر آن امیدوارم 
بــا تولید شــمش ۳60*250 بتوانیم 6 محصول 
جدیــد دیگر تا پایان ســال به ســبد محصولات 

ذوب آهن اضافه کنیم .

تولید بهار تولیدH۲۴سرآغازیاز
ذوبآهناصفهان در

محمدامیــن یوســف زاده مدیر مهندســی نورد 
ذوب آهن اصفهان گفت : توســعه سبد محصولات 
ارزش افــزا در ذوب آهــن اصفهــان بــا حمایت 
مدیرعامــل کارخانه،معاونت بهره برداری و تلاش 
و کوشــش کلیه بخش های شــرکت،آینده بسیار 
روشنی پیش رو دارد و بر این اساس امروز تیرآهن 
H24 بــر پایه شــمش 250*۳20 تولیدی بخش 

فولادسازی شرکت به عنوان سرآغازی جدید از بهار 
تولید در ذوب آهن اصفهان،رونمایی شد.وی افزود 
: اگر کشــور ایران در جایگاه دهمین تولیدکننده 
فولاد دنیا قرار دارد،این موفقیت مدیون و مرهون 
ذوب آهــن اصفهان اســت که از دیربــاز تاکنون 
تلاشگران این شرکت مادر صنعتی درجایی جای 
ایران زمین، در ساخت و بهره برداری از پروژه های 
گوناگــون منشــا تحول و نوآوری هســتند. مدیر 
مهندســی نورد ذوب آهن اصفهــان تصریح کرد : 
تیرآهن H24 ثمره زحمت و عَرق جَبین تلاشگرانی 
است که تولید را محور زندگی شخصی و شغلی خود 
قرار دادند و همین جا شایسته می دانم از همه این 
عزیزان تشــکر و قدردانی نمایم.یوسف زاده خاطر 
نشان کرد : تحول با توسعه اتفاق می افتد و انشاا... 
با فراهم شــدن زیرســاخت های تولید، روز به روز 
ســبد محصولات ارزش افزای ذوب آهن در مسیر 
شــکوفایی افزون تر قرار می گیرد و در یک جمله 
می گویم ذوب آهن اصفهان این توانایی را دارد که 

به زودی نیاز سازه ای کشور را در هر مقطع و سایز 
مورد درخواست تامین نماید.

ذوبآهناصفهاندانشگاهصنعتفولادکشوراست
آیت ا... رهبر مســئول هماهنگی تبلیغات اسلامی 
ذوب آهــن در ایــن آیین گفت: این مجتمع عظیم 
صنعتی ، دانشــگاه صنعت فولاد کشــور اســت و 
بخش مهمی از نیروی انسانی صنعت فولاد کشور 
را آمــوزش داده اســت.وی افــزود : روزی که هیچ 
خبــری از تولیــد فولاد در ایــران نبود، ذوب آهن 
اصفهان بنیان نهاده شــد و توســعه یافت و صنعت 
فولاد کشــور را نیز توســعه داد.مسئول هماهنگی 
تبلیغات اســلامی شــرکت تصریح کرد : در سالی 
که از سوی مقام معظم رهبری تحت عنوان »مهار 
تورم،رشــد تولید« نامگذاری شده، نیاز است کلیه 
بخش های کشور برای رشد و توسعه بیش از پیش 
در ذوب آهــن اصفهان، همکاری و هماهنگی لازم 

را داشته باشند. 
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 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان سمنان 
»هفته روابط عمومی وروز ارتباطات« را تبریک گفت

سمنان / گروه استانها : جعفر مرادی حقیقی مدیرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری اســتان ســمنان با صدور پیامی   هفته روابط عمومی 
وروز ارتباطات  را تبریک گفت.  در  متن  پیام وی  آمده است :مقام 
معظــم رهبری )مدظله العالــی(:  روابط عمومی بهترین نمایانگر 
اوضاع داخلی یک نهاد از یک سو و از سوی دیگر منعکس کننده 
چگونگی مســایلی اســت که در آن نهاد می گذرد . رئیس جمهور 
آیت  ا... دکتر ســید ابراهیم رئیســی  روابط عمومی ها نقش مهمی 
در مقابله با تلاش دروغ پردازان برای گمراه سازی جامعه دارند/ کار 
روابط عمومی در عین ســختی، باید هنرمندانه و همراه عقلانیت 
و عطوفت باشــد/ برخــورداری از روحیه جهادی در عرصه روابط 
عمومی موثرتر و مهم تر از بودجه و امکانات اســت.روابط عمومی 
یک رکن اساسی در سازمانها ، نهادها و دستگاه های اجرایی است 
که با رصد معضلات و مشکلات حوزه سازمانی و همچنین دریافت 
دغدغــه هــای جامعه مخاطب می تواند بهترین نقش را در پویایی 
سازمان و همراهی مخاطبین با اعتماد سازی ایفا نماید.امروزه نقش 
روابط عمومی در سازمانها تنها بعنوان یک بخش اداری و تبلیغاتی 

نیســت. یک ســامانه راهبردی ، مدیریتی بر پایه نظام مشورتی و 
شــفافیت در حوزه مدیریتی مجموعه و عنصر اصلی و ارزنده در 
ارتقاء و پیشرفت سازمان است که از جایگاه ویژه  ورفیعی برخوردار 
است . بدون روابط عمومی هیچ فعالیتی در دستگاه های اجرایی 
نمود واقعی نمی گیرد و منعکس نمی گردد، به همین جهت شفاف 
سازی، اطلاع رسانی مطلوب و بموقع و برقراری ارتباطات دو سویه 

میان افراد وتبادل اطلاعات و اطلاع رسانی سریع سازمانها، نهادها 
ودستگاه های اجرایی از اهم وظایف روابط عمومی هاست .اینجانب 
فرا رســیدن 27 اردیبهشت ماه، گرامیداشت هفته روابط عمومی 
وروز ارتباطات با شــعار اصلی یازدهمین هفته روابط عمومی سال 
1402 جز از راســتی هیچ دم برنیار  انتخاب که مصرعی از اشــعار 
ملک الشــعرای بهار می باشد. به مدیران، کارشناسان، همکاران و 
فعالان زحمتکش و ســختکوش عرصه روابط عمومی کشور بویژه 
مدیران روابط عمومی دستگاه های اجرایی استان ، مدیران روابط 
عمومی شهرســتانهای هشــت گانه استان ســمنان که همواره با 
الهام از هم افزایی، هم اندیشــی و همســویی صادقانه فعالیت می  
نمایند،ودر تبیین طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت که سهم 
برش اســتانی ســمنان طی چهار سال ده میلیون درخت )از سال 
1402تا1405 ( بدســتور ریاســت محترم جمهور حضرت آیت ا.. 
رئیســی تلاش می کنند، صمیمانه تبریک و تهنیت عرض نموده، 
امیــدوارم ایــن روز نقطه عطفی در توســعه و تحول عرصه اطلاع 

رسانی و گسترش  فعالیتهای ارتباطی باشد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
استان کردستان:

چهارمینجشنوارهتوتفرنگی
درسنندجبرگزارمیشود

کردســتان / گروه اســتانها : رئیس ســازمان جهاد 
کشاورزی استان کردستان گفت: چهارمین جشنواره 
توت فرنگی در روزهای ســوم تا پنجم خرداد ماه با 
حضور مسئولان کشوری و استانی و سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی خارجی در سنندج برگزار می شود.

بــه گزارش گــوران نیوز، »پیمان اســکندری« در 
کارگروه برگزاری چهارمین جشــنواره توت فرنگی 
استان کردستان که در سنندج برگزار شد با اشاره به 
فعالیت 17هزار بهره بردار در استان کردستان عنوان 
کــرد: در حــال حاضر ۳۳هزار و 600 هکتار از اراضی 
استان زیر کشت توت فرنگی قرار گرفته است و سالانه 
65 هزار تن توت فرنگی در استان کردستان برداشت و 
در بازارهای کشور عرضه می شود.وی همچنین افزود: 
سالانه ۳000 هکتار به اراضی سطح زیر کشت توت 
فرنگی در اســتان کردســتان افزوده می شود. رئیس 
ســازمان جهاد کشــاورزی استان کردستان با اشاره 
به برگزاری مراســم مردمی جشنواره توت فرنگی در 
روستای گردشگری شیان از توابع شهرستان سنندج، 
عنوان کرد: جشنواره توت فرنگی به شکرانه برداشت 
این محصول، به رسم سنوات گذشته در روزهای سوم تا 
پنجم خرداد ماه سال جاری با حضور مسئولان کشوری 
و اســتانی و ســرمایه گذاران داخلی و خارجی برگزار 
خواهد شد.اسکندری تصریح کرد: با توجه به تمهیدات 
و برنامه ریزی های انجام شده جشنواره توت فرنگی در 
بخش های کنفرانس علمی با محوریت یافته های نوین 
توت فرنگی با همکاری دانشــگاه کردستان، همایش 
سرمایه گذاری توت فرنگی با همکاری اتاق بازرگانی 
صنایع و معادن سنندج و همچنین جشنواره مردمی 
با همکاری فرمانداری محترم ســنندج و بخشداری 
بخش ســیروان برگزار خواهد شــد که امسال نیز از 
سرمایه گذاران بزرگ داخلی و خارجی نیز دعوت شده 
است.وی تصریح کرد: جشنواره توت فرنگی کردستان، 
می تواند ظرفیت های بخش کشاورزی و گردشگری 
کردستان را به سرمایه گذاران معرفی کند و این مهم 
فرصتی برای رشد و رونق اقتصادی در کردستان است.
پیمان اسکندری افزود: توت فرنگی کردستان به یک 
برند تبدیل شده و ما در تلاش هستیم جشنواره توت 
فرنگــی را بــه عنوان یک رویــداد فرهنگی در تقویم 
کشــوری به ثبت برســانیم و هرساله این رویداد مهم 

برگزار شود.

 توسط شهردار مِهِستان  و  اعضای شورای اسلامی 
شهر  صورت  گرفت؛

بازدیدمیدانیودیدار
چهرهبهچهرهباشهروندانفاز۷

البرز / گروه استانها : دکتر گلرخی شهردار به همراه 
اعضای شــورای اســلامی در برنامه بازدید و دیدار 
چهره به چهره فرماندار شهرستان مهستان  با مردم 
فــاز 7 حضور فعال داشــتند. ایــن برنامه با حضور و 
همراهی امام جمعه محترم شهر مهستان، مدیران 
دستگاه های شهرستان و شرکت عمران و به منظور 
بررسی میدانی شرایط فاز 7 برگزار شد. در این دیدار 
شهروندان بی واسطه مشکلات و مسایل مختلف این 
منطقه را با شهردار و اعضای شورا در میان گذاشتند. 
شهردار و اعضای شورا ضمن قدردانی از پیگیری های 
مجدانه فرماندار در رسیدگی و رفع مشکلات فازهای 
4 و 7 مهستان و همچنین صبوری مردم شریف این 
نواحی، عزم مدیریت شهری را در پیگیری و تلاش 
برای رفع کاســتی ها جدی و راسخ توصیف کردند. 
گفتنی اســت شــهردار و اعضای شورای اسلامی در 
کارگروه بررسی و تامین نیازهای مِهستان نیز که به 
ریاست فرماندار شهرستان ساوجبلاغ و با بسیج کردن 
همه ی ظرفیت های شهرســتانی با رویکرد بهبود 
شرایط شهروندان این شهر تشکیل جلسه میدهد، 

حضور و مشارکت فعال دارند.
 

برگزاریمراسمعزاداری
شهادتامامصادق)ع(

درشرکتبرقمنطقهایسمنان
ســمنان / گروه اســتانها : با حضور کارکنان و نماز 
گزاران شــرکت برق منطقه ای ســمنان ، مراســم 
عزاداری شــهادت امام صادق )ع( در نمازخانه این 
شــرکت برگزار گردید .در این مراسم حجه الاسلام 
مجتبی رمضانی با تسلیت شهادت ششمین پیشوای 
شیعیان جهان ، امام صادق )ع(،گفت: به دلیل شرایط 
زمانــی دوران امــام باقر )ع( و امام صادق )ع( و آزادی 
عمل بیشتر این دو امام بزرگوار ، شاگردان زیادی در 
ترویج سنت و روش واقعی پیامبر اسلام )ص(  تربیت 
شوند و فرمایشات زیادی از آنان منتشر گردید. وی 
با اشــاره به یکی از فرمایشــات آن امام همام افزود : 
هشــت خصلت است که باید فرد مومن دارا باشد ،" 
در مشــکلات باوقار باشــد ، در بلایا صبور، در هنگام 
رســیدن به نعمت شــاکر، خداوند به آنچه که روزی 
اش کرده قانع باشــد و به دشــمنانش ظلم نکند و به 
دوستانش چیزی را تحمیل ننماید و مردم از دستش 
در امان باشــند و اعضاء و جوارحش در طاعت خدا 
خســته باشد."در ادامه این مراسم  حاضرین با ذکر 
مصیبت و مرثیه ســرایی توســط یکی از مداحان در 
رثــای امام صادق )ع(، به عزاداری پرداختند محمد 

مهدی وحدتی مدیر دفتر روابط عمومی

کمک نقشروابطعمومیدر
بهتصمیمگیریهایمدیریتی

قابلتوجهاست
با ســعی و کوشــش فراوان فعالان عرصه روابط 
عمومی، 27 اردیبهشــت ماه روز ملی ارتباطات 
و روابط عمومی تایید شده است.لازمه شکوفایی 
ســازمان، درخشــش روابط عمومی است و آن 
مستلزم نگاه مدیران ارشد به واحد روابط عمومی 
به صورت یک نگاه کلان است به طوری که روابط 
عمومــی را جزء بازوی اصلی مدیریت حســاب 
نمایند.اهمیت جایگاه روابط عمومی در دورانی 
که اطلاع رسانی در همه عرصه ها پیشتاز است، 
دوچندان گردیده به گونه ای که بخشــی از این 
موفقیت که ســازمان هــا موفق به اخذ آن می 
شوند، به عملکرد در روابط عمومی وابسته است.
شاخص کار روابط عمومی تعداد عکس یا اخبار 
نیســت، بلکه معیار و شاخص کلیدی هر روابط 
عمومی میزان کیفیت توان حل مسائل ارتباطی 
ســازمان اســت و روابط عمومی ها مدام باید در 
مقابل این پرسش خود را قرار دهند که در یک 
زمان مشــخص چند مشکل ارتباطی سازمان را 

حل و دغدغه ها را مدیریت کنند.
ما نیز معتقدیم روابط عمومی یک ســویه و بی 
کیفیت جایگاهی در سازماندهی نظام ارتباطات 
نــدارد و تصمیمــات کیفی، برنامه های کیفی و 
اقدامــات کیفی قطعاً نتایــج کیفی و مبادلات 
ارتبــاط کیفی تــری در روابط عمومی به همراه 
خواهد داشت. به بهانه این روز و برای گذر از پیک 
بار تابســتان سال 1402، اهمیت جایگاه روابط 
عمومی های علی الخصوص صنعت برق بیش از 
پیش مورد اهمیت اســت و نقش روابط عمومی 
برای موضوعات آموزش، فرهنگ سازی، مدیریت 
بهینه مصرف برق و اطلاع رسانی، کلیدی است 
و در این زمینه می بایســت نقش اصحاب رسانه 
نیــز فراموش نگــردد.در پایان فرصت را مغتنم 
شمرده و از همراهی و همکاری تمامی اصحاب 
محترم رســانه ، رابطیــن گرامی روابط عمومی 
به عنوان یار همیشــگی ، حمایت های مجموعه 
مدیریت شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان 
و در رأس آن مدیرعامل محترم نهایت تشــکر و 
قدردانی را نموده و به همه تلاشگران این عرصه 
، پیشکسوتان و همکاران خودم تبریک می گویم، 
چرا که روز روابط عمومی، بهنگام فرصتی است 
که قدردان دســتانی باشــیم که آگاهی بخش و 
آرامش آفرینند و بی هیچ ســایه ای، ســایه سار 

مجموعه خود هستند.

معاون هماهنگی امورعمرانی استانداری خبر داد؛

ملیشدنتماماراضیملی
درخراسانجنوبی

خراســان جنوبی / گروه استانها : علیرضاعباس 
زاده معاون هماهنگی امورعمرانی اســتانداری 
برای  بــرگ  گفت:صدورهزارو200ســندتک 
دســتگاه های اجرایی اســتان پیش بینی شده 
بودکــه اعتبارموردنظربــرای انجــام آن هــم 
تامین شده اســت.عباس زاده همچنین گفت: 
خواستارصدورسندبرای  که  فردیادســتگاهی 
ملک خوداســت بایدبه دســتگاه های مربوط 
مراجعــه کند؛هردســتگاه اجرایــی موظــف 
اســت نماینده خودرادرایــن خصوص به اداره 
کل ثبــت واســنادواملاک خراســان جنوبی 
معرفــی کنــد تاشــرکت مجری اجــرای این 
طرح ازایــن طریق اقدامــات موردنظرراانجام 
ازامــلاک  اظهارداشت:فهرســتی  دهــد.وی 
موردنظردردســتگاه هــای اجرایــی بایدتهیه 
اســنادواملاک  ثبــت  کل  ودراختیــاراداره 
اســتان قرارگیردتابراین اســاس اقدامات لازم 
توســط مجری طرح صــورت گیرد.عباس زاده 
تاکیدکرد:برای صددرصداملاک ملی خراســان 
جنوبی باهمکاری منابع طبیعی استان سندتک 
برگ صادرشــده که درایــن خصوص رتبه اول 

کشوررا کسب کرده ایم

استاندارخراسان جنوبی خبر داد؛

تامیناعتبارپروژهراهآهن
بیرجند_یونسی

خراســان جنوبــی / گروه اســتانها : جوادقناعت 
استاندارخراســان جنوبــی گفت:باتاییــد مقام 
معظم رهبــری 1۸هزارمیلیاردتومــان اعتباربه 
بیرجند_قاین_یونســی  اهــن  راه  ی  پــروژه 
اختصــاص یافت.قناعت افزود:باپیگیری هایی که 
بارئیس جمهور؛دفترریاســت جمهوری؛وزیرنفت 
ووزیرکشــور داشتیم اتفاقات بسیارخوبی افتادکه 
دررشدورورونق اقتصاداستان بسیارتاثیرگذاراست.

دراین راستابه دنبال جذب سرمایه گذاران داخلی 
وخارجــی هســتیم. وی همچنین خاطرنشــان 
کرد:اعتبارات دوردوم سفرریاست جمهوربه استان 
هم افزایش یافت وباتاییدســران قواواجازه ی مقام 
معظــم رهبری اجرای همــه ی 2۳1کیلومترراه 
آهن بیرجند_یونســی ازمحل تهاترنفتی باکلنگ 
زنی ان توسط مهمان کشوری درآینده ی نزدیک 
آغازمیشود.استاندارخراســان جنوبــی همچنین 
گفت:براورداولیــه بــرای اجرای راه اهن اســتان 
12میلیاردتومــان بودکه بااجــازه ی مقام معظم 
رهبــری به 1۸میلیاردتومان افزایش یافت. اجرای 
این پروژه یکی ازدغدغه های اصلی مردم اســتان 
است که بااجرای آن به یکی ازمطالبات به حق مردم 

خراسان جنوبی پاسخگویی خواهدشد

استانها 6

رییس سازمان اوقاف و امور خیریه درمشهد:

دیناهلبیتباشیم کنندهاز بایدپاسداشتوحراست
مشهد / سمیرا رحمتی

رییس سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: در شرایط کنونی که دشمنان 
به دنبال نابود کردن اسلام است باید پاسداشت و حراست کننده از دین 
اهل بیت باشیم .حجت الاسلام و المسلمین سید مهدی خاموشی در 
همایش رؤسا و کارشناسان ادارات حراست اوقاف و امور خیریه کشور 
در مشــهد بیان کرد: انســان باید پاسداشت حق، حق خواه، خدا خواه 
و صلح خواه باشد و اگر این گونه باشد در هر شرایطی از دین، آیین و 

آرمان خود دست برنمی دارد. 
رییس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه حراست از خود مقدم 
بر حراســت فیزیکی و ســازمانی است، افزود: شناخت زمان بسیار مهم 
اســت و باید اقدامات ما نســبت به مســائل به روز باشد. وی با اشاره به 
پیشــرفت انقلاب اســلامی در این 4 دهه، گفت: برای حراست از دین 

اســلام و آرمان های انقلاب اســلامی بصیرت بســیار مهم است و در 
شــرایط فعلی دین اهل بیت باید پاس داشــته شــود و انقلاب اسلامی 

متصل به انبیا، اولیای الهی و شهداست.  
حجت الاسلام خاموشی با اشاره به اجتماع عظیم اربعین آن را تهدیدی 
برای دشــمنان اســلام دانســت و افزود: آنها برای تضعیف آن از هیچ 

تلاشی فروگذاری نخواهند کرد.  
وی با اشــاره به نقش مهم رســانه در ترویج دروغ و یا واقعیت، بیان 
کرد: امروز بشریت بدون رسانه زنده نیست و در آینده نه چندان دور 
هزاران ماهواره وجود خواهد داشت که شاید نتوانیم بسیاری از موارد 
را کنترل کنیم.  رییس سازمان اوقاف و امور خیریه افزود: دشمن برای 
جلوگیری از پیشرفت اسلام و انقلاب اسلامی نمی خواهد که قرارگاه 

فرماندهی رسانه ایران خارج از مرزهای ایران فعال باشد.

سمنان/ گروه استانها : مدیر مخابرات منطقه سمنان با اشاره به اینکه 
در راســتای اجرای 266 طرح مخابراتی به مناســبت 27 اردیبهشت، 
روز جهانی مخابرات و جامعه اطلاعاتی، 615 میلیارد و 700 میلیون 
ریال ســرمایه گذاری شده است، گفت: این طرح ها بصورت متوازن در 
سراسر استان اجرا و آماده بهره برداری می باشد.مهندس مجید دارائی 
با اشاره به موضوع برگزیده امسال اتحادیه جهانی مخابرات )ITU( به 
مناســبت گرامیداشت روز جهانی ارتباطات و جامعه اطلاعاتی، شعار 
“توانمندسازی کشورهای کمتر توسعه یافته از طریق فناوری اطلاعات 
و ارتباطات” را شعار امسال ITU عنوان و اظهار داشت: مخابرات منطقه 
سمنان نیز همگام با شرکت مخابرات ایران، برنامه های خود را بر روی 
این موضوع متمرکز و می کوشــد با ارائه خدمات ارتباطی و مخابراتی 

مطلوب و گسترده در جهت تحقق این شعار گام بردارد.مهندس دارائی 
تصریح کرد: اجرای کابل کشــی فیبرنوری، توسعه شبکه FTTH، ارائه 
خدمات مخابراتی بر بســتر وایرلس، بهبود پوشــش تلفن همراه برای 
روستاها و جاده های فاقد پوشش شبکه همراه اول، نصب و راه اندازی 
تکنولوژی ۳G و ۴G، ایجاد مراکز تلفن جدید و نوســازی و بهســازی 
سیســتم های بــرق از جمله پروژه های قابــل افتتاح مخابرات منطقه 
ســمنان در هفته مخابرات و ارتباطات امسال می باشد.مدیر مخابرات 
منطقــه ســمنان افزود: ۳0 پروژه در بخــش فیبرنوری، 25 پروژه در 
بخش دیتا و سیســتم های انتقال، 21 پروژه در بخش ســاختمان، پاور 
و تأسیسات، 2 پروژه در بخش سوئیچ، 175 پروژه در بخش همراه اول 
)سایت جدید، ارتقاء تکنولوژی و …( و در بخش USO همراه اول هم 

1۳ طرح آماده بهره برداری است.مهندس دارائی تصریح کرد: در طول 
یکســال اخیر، با سرمایه گذاری زیاد، پروژه های ارتباطی متعددی در 
سراســر اســتان مورد بهره برداری قرار گرفت که عمده آنها در زمینه 
توســعه طرح هــای فیبرنوری و FTTH بــوده و این امر همچنان ادامه 
دارد.وی خدمات دهی ارتباطی متوازن در سراســر اســتان و حمایت از 
مناطق کمتر توسعه یافته، بهینه سازی شبکه  تلفن ثابت، همراه و دیتا، 
افزایش ظرفیت و تعداد خانوارهای متصل به شبکه مخابراتی، ارائه و 
ارتقاء فناوری های نوین و همگام بودن با سرعت پیشرفت تکنولوژی، 
تخصیص هوشمند منابع، صرفه جویی در مصرف انرژی و جلب رضایت 
مشترکین در ارائه خدمات مطلوب و پایدارتر به آنها را از جمله اهداف 

اجرای پروژه های مخابراتی عنوان کرد.

همزمان با روز جهانی مخابرات و جامعه اطلاعاتی صورت گرفت ؛

اجرای۲۶۶طرحمخابراتی سرمایهگذاریمخابراتسمناندر

خبر  ویژه

مدیرعامل شرکت گاز ایلام در دیدار با بازرس کل استان عنوان کرد:

ایلامبااحداثایستگاههایتقویتیجدید در گاز پایداری کثر حدا
ایلام  / گروه استانها : مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام گفت: با 
اجرای دو ایستگاه تقویتی جدید cgs گاز شهری در شهرستان 
های ســیروان و ایلام و همچنین اتصال ایســتگاههای اصلی 
استان به همدیگر، پایداری گاز استان به حداکثر حالت ممکن 
می رسد و در مواقع بحران و قطعی گاز مقطعی، در تاُمین گاز 

مشکلی وجود نخواهد داشت.
محمود کشاورز در دیدار با بازرس کل استان با اشاره به اینکه 
این مجموعه برای شرایط اضطراری آمادگی کامل دارد، اظهار 
داشــت: شرکت گاز اســتان علاوه بر خدمات رسانی به مناطق 
مختلف اســتان، در حوزه پدافنــد غیرعامل نیز اقدامات قابل 
قبولی انجام داده است و در شرایط اضطرار و بحرانی، هیچگونه 
خللی در خدمت رسانی به مردم ایجاد نخواهد شد.وی با اشاره به 
اینکه هم اکنون 100 درصد جامعه شهری و ۹۹ درصد جمعیت 
روستایی استان از نعمت گاز طبیعی برخوردار هستند، افزود: 
در ســال جاری تعداد قابل توجهی از مناطق روســتایی استان 
گازدار خواهند شــد که تقریباً پرونده گازرســانی روستایی در 
اســتان برای روستاهای دارای قابلیت گازرسانی بسته خواهد 
شــد.مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام با بیان اینکه رسالت 
اصلی شــرکت ملّی گاز توزیع پایدار و ایمن گاز اســت، تصریح 
کرد: به منظور جلوگیری از افت فشار گاز در زمان اوج مصرف 
و آمادگی مواجهه با هرگونه بحران در فصل ســرد ســال و ارائه 
خدمات مطلوب به مشــترکین، اقدامات مهم و اساســی را در 
حوزه پدافند غیرعامل در دستور کار قرار داده که خروجی آن 

تاُمین گاز پایدار برای همه مشترکین است.کشاورز گازرسانی 
بــه مناطــق کمتر برخوردار و صعب العبــور نمونه بارز خدمت 
صادقانه، جهادی و بی منت کارکنان شــرکت گاز اســتان به 
مردم است، یادآور شد: در سال گذشته با جذب 100 درصدی 
بودجه، کلیه مطالبات پیمانکاران شرکت در پیمانهای جاری، 
عمرانی و پروژه ها پرداخت شد.وی مهمترین چالش این شرکت 
را وصــول مطالبات به خصوص از صنایع عمده اســتان عنوان 
کرد و بیان داشت: شرکت پتروشیمی ایلام و کارخانه سیمان 
علیرغم داشــتن درآمد و فروش محصولات تولیدی، در زمینه 
پرداخــت بدهی گاز بها با این مجموعه همکاری نمی کنند و از 

پرداخت بدهی های معوقه خودداری می کنند.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام با بیان اینکه ۹0 درصد 
مطالبات گازبهای وصول نشــده شــرکت گاز استان مربوط به 
پتروشــیمی ایلام اســت، اضافه کرد: شرکت پتروشیمی ایلام 
مبلغ 511 میلیارد تومان بابت گاز بها بدهکار اســت و علیرغم 
پیگیری هــای اداری و قضایــی، تاکنون آن را پرداخت ننموده 
است.کشاورز ادامه داد: بدلیل عدم وصول مطالبات، اختصاص 
بودجه عمرانی به شــرکت گاز اســتان تعلیق شده که موجب 
چالش در اجرای پروژه های جاری در دست اجرا و آتی خواهد 
شــد.وی خاطرنشان ســاخت: انتظار می رود که دستگاههای 
نظارتــی بــه این موضوع ورود کنند تا با تاُمین اعتبار به موقع، 
امســال بتوانیم گازرســانی به استان را به اتمام رسانیم.بازرس 
کل اســتان ایلام نیز در این دیدار با اشــاره به اینکه شرکت گاز 

یک مجموعه خدمات رســان بوده که کار آن دارای حساسیت 
اســت، گفت: شــرکت گاز با عموم مردم سر وکار دارد، هر گونه 
کــم کاری در ارائــه خدمات، باعث ایجاد نارضایتی عمومی می 
شــود.مالک روشنی با بیان اینکه تاکنون نارضایتی از عملکرد 
شرکت گاز استان از سوی مردم اعلام نشده است، اظهار داشت: 
عملکرد این شــرکت در خدمات رســانی به آحاد مختلف مردم 
قابل تقدیر و قدردانی است.وی با اشاره به اینکه از حیث خدمات 
 رسانی، مردم و رضایت آنها مد نظر قرار گیرد، افزود: اگر مردم 
ببینند که خدمتگذاران صادقانه کار انجام می دهند، قدردان 
نیز هســتند لذا باید ســعی شــود کارهای شرکت گاز از انجام 
حضوری، بسوی الکترونیکی و غیرحضوری پیش برود.بازرس 
کل اســتان ایلام با اشــاره به اینکه نحوه برخورد با مردم خیلی 
مهم است و نباید انجام کار با منت باشد، تصریح کرد: کارنامه 
و معیار سنجش مدیران و ادارات به یقین، میزان رضایت مردم 
است.روشــنی ادامه داد: در تحصیل اراضی برای عبور خطوط 
لوله های گاز حداکثر تلاش این باشد از حریم جاده یا از امکانات 
ســایر ادارات دولتی اســتفاده شود تا از بیت المال صیانت و در 
هزینه هــای اجــرا صرفه جویی شــود.وی اضافه کرد: ادارات و 
شــرکت های دولتی بدلیل داشتن ردیف بودجه مستقل برای 
پرداخت هزینه های مصرفی، الزاماً بایستی بدهی های گازبهای 
خود را پرداخت کنند و نباید در این زمینه بدهی معوق داشته 
باشند مگر اینکه عمداً ردیف بودجه را جابجا کرده باشند که از 

منظر قانون، تخلف است.
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فرونشست؛ سرطانی خاموش بیخ گوش کشور
  مهناز بیرانوند / گروه جامعه

چندین سال است که موضوع فرونشست 
زمین به عنوان یک معضل و مشکل جدی 
مطرح است و اکنون این نگرانی به حدی 
جدی اســت که طبق آمارها 254 منطقه 
در کشور از جمله تهران به عنوان مناطق 
دارای فرونشســت شناسایی شده است.

علیرضــا زاکانی، شــهردار تهران درباره 
فرونشست زمین در تهران گفته است که 
برداشت آب های زیرسطحی تهران و عدم 
جایگزینی، شرایطی ایجاد کرده است که 
فرونشست از جنوب شرق تهران به سمت 
مرکزی پیش مــی رود؛ بنابراین امکانات 
را به ســمت بازچرخانی می بریم.نشست 
تدریجــی یا پایین رفتن ناگهانی ســطح 
زمیــن به دلیل تراکــم زیاد تحت عنوان 
فرونشســت و یک پدیده زیست محیطی 
تلقی می شــود کــه به اعتقــاد برخی از 
کارشناسان، علت اصلی فرونشست زمین 
برداشــت زیاد از آب های زیرزمینی است.

حلیا سادات حســینی سرپرست اداره کل 
محیط زیســت و توسعه پایدار شهرداری 
تهران نیز از فرونشست زمین به عنوان زلزله 
خاموش یا سرطان زمین یاد کرد و گفت: بر 
اســاس آمار در جنوب، مرکز و دشت های 
غرب و جنوب غرب اســتان تهران، شاهد 
بیشترین فرونشست زمین هستیم.تغییر 
اقلیم، گرمایش جهانی، کمبود منابع آبی، 
بارگذاری و برداشــت بیش از حد از منابع 
آب زیرزمینی، خشکســالی های متوالی و 
برداشت بی رویه آب و حفر چاه های متعدد 
برای تامین آب آشامیدنی، نشست زمین 
در اثر حفر تونل برای گســترش خطوط 
متــرو در تهــران از جملــه دلایل ایجاد 
فرونشســت در کلانشهر تهران است.وی 
با اشاره به اینکه تهران رکوردار فرونشست 
زمین در جهان اســت، افزود: توقف روند 
رو به رشــد مصرف و برداشت آب و دادن 
فرصت، تجدیدشــوندگی بــرای احیای 
آبخوان هــا، صرفه جویی در مصرف آب به 
ویژه در بخش کشــاورزی، تزریق آب های 
مــازاد روی ســطح زمین به ســفره های 
زیرزمینی، اســتفاده صحیح و کارآمد از 
منابــع آبی، ممنوعیت اســتفاده بیش از 
حــد از حوضه های آب هــای زیرزمینی، 
تصفیه آب های شــهری و استفاده دوباره 

از آن در کارخانه ها، احداث چاه جذبی از 
جمله راهکارهای برون رفت از فرونشست 
و مدیریت در کلانشــهر تهران محسوب 

می شود.

فرونشستپایتخت
رسید بهسالانه۱۷سانتیمتر

مرکز پژوهش های مجلس نیز اخیرا نسبت 
بــه آثار مخرب کاهش آب های زیرزمینی 
از جمله فرونشســت در پایتخت و بیشتر 
دشت های کشور هشدار داد و اعلام کرد: 
در محــدوده جنــوب غرب شــهر تهران 
فرونشســت 17 ســانتیمتر در سال ثبت 
و گزارش شــده است.مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی در گزارشی با 
موضوع »فرونشست، کاهش منابع آبهای 
زیرزمینی و چالش برداشت بی رویه از این 
منابع« به چالش بزرگ کشور در این باره 
اشــاره کرده است و می افزاید: یکی از آثار 
مخرب فرونشســت در زیرســاخت های 
عمرانی و بافت های شــهری و کلانشهری 
روی می دهد.در شــرایطی که ذخایر آب 
در سدهای تأمین کننده آب پایتخت نیز 
در حــال کاهــش بوده و روند تجدید آنها 
در شـرایط بحرانی و کم آبیِ حاضر بسیار 
کند و ناچیز اســت، این فشار مضاعف در 
نهایــت بر آبخوان هــای پایتخت تحمیل 
شده و روند گسـترش فرونشست را در این 

کلانشــهر جدی تر خواهد کرد.از آنجایی 
کــه کاهش ســطح آب های زیرزمینی به 
فرونشست منجر می شود و زمانی که این 
اتفاق رخ دهد، در بسیاری از موارد امکان 
بازگشــت به حالت ســابق در کوتاه مدت 
وجود ندارد؛ استخراج معادن، ذوب شدن 
تدریجــی یخچال های دائمی و زلزله هم 
از دیگر عوامل ایجاد فرونشست محسوب 
می شــوند.برخی راه حل های جهانی رفع 
فرونشســت، تغذیه مصنوعی آب خوان ها 
از طریــق مهــار یا هدایــت جریان های 
ســطحی و افزایش طرح های آبخیزداری 
شــهری و غیرشــهری، کاهش انتخابی 
حجــم بهره برداری از آب های زیرزمینی، 
اصلاح الگوی کشـــت، افزایش بهره وری 
در روش هــای آبیاری، اصــلاح یا تغییر 
روش هــای آبیــاری، تولیــد محصولات 
بــا آب بــری کمتر و اســتفاده از آب های 
ســطحی جایگزین، تعطیلــی چاه های 
مجــاز و غیرمجــاز به عنــوان تجربیات 

جهانی است.

تدوینلایحهپیشگیریاز
تهران فرونشستزمیندر

محمد آقامیری عضو شــورای اســلامی 
شــهر تهران نیز گفت: لایحه پیشــگیری 
از فرونشســت  زمین تدوین شده است که 
16 وزارتخانــه در کارگروه ملی مرتبط با 

این موضوع حضور خواهند یافت تا شهرها 
را از ایــن بحران انسان ســاز نجات دهند.
وی همچنیــن به دعــوت نمایندگان 70 
نهاد برای بررســی وضعیت فرونشست ها 
اشــاره کــرد و افزود: در این راســتا 11 
اســفند 1401 در اجلاس شــورای عالی 
اســتان ها این لایحه به تصویب رســید و 
به مجلس ارســال می شود. قولی از مرکز 
پژوهش های مجلس و کمیسیون عمران 
مجلــس گرفتیم که این لایحه به تصویب 
برســد.علی بیت اللهی مدیر بخش زلزله و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرســازی کشور گفته است: بر اساس 
آخریــن مطالعات، حدود 40 میلیون نفر 
معــادل 4۹ درصد از جمعیت کشــور در 
پهنه بندی فرونشســت زمیــن، زندگی 
می کنند. وســعت پهنه بندی فرونشست 
زمیــن در ایــران بــه حــدود 15۸ هزار 
کیلومترمربــع می رســد کــه حدود 10 
درصد از مســاحت کشور را دربرمی گیرد.
حدود ۳۸0 شــهر از یکهزار و 440 شــهر 
کشــور در پهنه بندی فرونشســت زمین 
مستقر است و این پهنه بندی، بسیاری از 
کلانشــهرهای کشور را درنوردیده است. 
بهتریــن راهکار بــرای کاهش مخاطرات 
ناشی از فرونشست زمین تدوین مقررات 
ملی فرونشســت زمین اســت اما اکنون 
حتــی یک بند مقــررات لازم الاجرا برای 

فرونشست زمین در کشور نداریم در حالی 
کــه تنظیم چنین قوانینی مانند مقررات 

ساختمان ضروری است.

۱۴کلانشهر
بحرانفرونشستزمین درگیر

رئیس اداره ترازیابی دقیق و تداخل سنجی 
راداری سازمان نقشه برداری گفته است: 
14 کلان شهر درگیر در بحران فرونشست 
از جملــه تهــران، اصفهان، کرج و کرمان 
هستند که 17 درصد از فرونشست ها بین 
10 تا 20 سانتی متر با میزان بالایی است 
و هفــت درصد بالای 20 ســانتی متر در 
وضعیت بحرانی اســت.معصومه آمیغ پی 
افــزود: از 254 منطقه ای که در کشــور 
شناســایی شــده دارای فرونشست، 40 
درصــد نرخ زیر پنج ســانت داشــته که 
نشــان دهنده مراحل آغازین فرونشست 
در این دشــت ها از جمله خراسان جنوبی 
است. فرونشست آثار مخربی از جمله از بین  
رفتن خاک کشاورزی، سازه های محلی و 
واردشــدن آسیب هایی به خطوط ریلی و 
حمل  و نقل دارد.وی ادامه داد: ســازمان 
نقشه برداری با شناسایی مناطقی که دچار 
فرونشست هســتند، اقدام به تهیه بانک 
جامع فرونشســت کرده است همچنین 
نقشــه فرونشست برای استان های کشور 
تهیه شده است که تقریباً تمام استان های 
کشــور درگیر فرونشســت اســت.وی با 
اشــاره به اینکه ۳0 درصد از 254 منطقه 
شناسایی شــده در کشور سرعت بالایی 
را در فرونشســت تجربه می کنند، افزود: 
در ســواحل شمالی شــاهد فرونشست با 
ســرعت بالا هستیم و در بین استان های 
کشــور بالاترین نرخ فرونشســت با 42 
سانتی متر در سال مربوط به استان کرمان 
اســت.وی گفت: اطلس فرونشست زمین 
در کلان شهرها و مراکز استانی تهیه شده 
است که با توجه  به عواقب مخربی که این 
بحران در حوزه شهری می تواند به دنبال 
داشته باشــد، تدوین دستورالعمل نحوه 
ساخت وســاز در حریم های فرونشست و 
یا تحکیم سازه های واقع در فرونشست در 
دســتور کار قرار گرفته که امیدواریم این 
مهم نیز به زودی شــاهد تهیه و رونمایی 

از آن باشیم.

7جامعه
رئیس سازمان ثبت احوال کشور خبر داد؛

احتمالتعریفبازهزمانی
برایتعویضشناسنامهها

رییس سازمان ثبت احوال در تشریح آخرین 
وضعیــت صدور کارت های ملی هوشــمند 
تصریح کرد: عقب افتادگی دو ســال و شــش 
ماهه ای در حوزه صدور و تحویل کارت های 
ملی وجود داشت که حدود 10 میلیون کارت 
ملی هوشمند را شامل می شد که خوشبختانه 
اواخر سال گذشته 10 میلیون کارت صادر و 
بدهی قبلی به اتمام رســید.در تلاش هستیم 
نیمه اول ســال جاری حدود 5 میلیون ثبت 
نام جدید که بخشــی مربوط به ســال 1400 
و اکثریت آن مربوط به ســال 1401 اســت 
را تحویــل دهیم تــا به این ترتیب در صورت 
همراهی و همکاری شرکا ثبت نام کارت های 
ملی هوشمند را در نیمه دوم سال جاری بروز 
کنیــم و تحویــل کارت هر متقاضی در کمتر 
از یک ماه انجام شود.هاشــم کارگر افزود: بر 
اساس آنچه که پیشتر نیز در رسانه ها اطلاع 
رســانی شده است تمامی کارت های ملی تا 
ســال 1405 اعتبار خواهند داشت. اما برای 
موضوع تمدید کارت های ملی یکی از اقداماتی 
که دنبال می کنیم باز مطالعه و تحقیق مجدد 
برای کارت های ملی اســت.وی ادامه داد: در 
حقیقت مطالعات کارت های ملی هوشــمند 
فعلی مربوط به 15 سال قبل است، باتوجه به 
تغیــرات حوزه فناوری، بی تردید بازنگری در 
وضعیت کلی کارت های ملی ضروری اســت 
تا با کمترین هزینه و بیشــترین کارایی این 
کارت هــا برای متقاضیان صادر شــود. برای 
مثــال یکی از مواردی که بعضا مورد اعتراض 
قرار گرفته اســت شیوه عکس های استفاده 
شــده بر روی کارت های ملی اســت که قطعا 
برای تمدید بعد از ســال 1405 این موضوع 
و موارد بســیار دیگــری در مطالعات مدنظر 
قرار خواهد گرفت.کارگر تاکید کرد: قطعا در 
تمدید کارت های ملی باید چهره جدید افراد 
ثبت شــود که در مطالعات همه راهکارهای 
مناســب و بهره گیــری از فناوری های بروز 
مــورد تحقیق قرار می گیرد. کارت های ملی 
فعلــی نیز قابلیــت های زیادی دارد؛ اما برای 
بهــره برداری از این قابلیت ها نیازمند کارت 
خوان های متفاوتی است که شاید بعضا امکان 
استفاده از این قابلیت ها را دشوار کرده است.
وی درباره سامانه تشخیص چهره ایرانیان نیز 
گفت: پردازش تصویر در حوزه های مختلف در 
دنیا مورد استفاده قرار می گیرد؛ در حقیقت 
احراز هویت باید غیرحضوری باشد بر همین 
اســاس باید سامانه ای وجود داشته باشد که 
به لحاظ چهره تشخیص انجام و اصالت هویتی 
فرد را احراز کند. این ســامانه در حال حاضر 
مبتنی بر توان داخلی تولید و در حال استفاده 
است و در آینده نیز سامانه های دیگر سازمان 
ثبت احوال کشــور همانند» هدا « از ســامانه 
تشــخیص چهره اســتفاده خواهند کرد.وی 
درباره تعویض شناســنامه ها نیز گفت: برای 
تعویض شناســنامه ها بازه زمانی نگذاشتیم؛ 
اما توصیه جدی ما این اســت که شهروندان 
حتما برای تعویض شناسنامه اقدام کنند. به 
این ترتیب هم اطلاعات آنها در پایگاه داده های 
ثبت احوال به روز می شــود و هم از بســیاری 
ســو استفاده ها جلوگیری خواهد شد و البته 
امکان دارد تا چندی دیگر پس از هماهنگی با 
دستگاه های مختلف، بازه زمانی برای تعویض 
شناسنامه ها تعریف کنیم.کارگر درباره زمان 
لازم برای تعویض و صدور شناســنامه های 
جدیــد گفت: در ســازمان ثبت احوال زمان 
صدور شناســنامه ها یک تا سه روز زمان می 
برد، اما زمان ارسال آنها توسط پست و رسیدن 
به دست متقاضی موضوعی است که به شرکت 
پست ارتباط دارد و در شهرهای بزرگ طولانی 

تر است.

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران:

کمبودهایداروییمثلپاییز
وزمستان۱۴۰۱نیست

نایب رئیس انجمن داروســازان ایران گفت: 
کمبودهــای دارویــی کــه الان در ســطح 
داروخانه هــا وجود دارد، مثــل کمبودهای 
پاییز و زمستان سال گذشته نیست.به گفته 
علــی فاطمــی، کمبودهای دارویی شــامل 
اســپری های تنفســی و داروهای اعصاب و 
روان است.فاطمی ادامه داد: کمبودها نسبت 
به پاییز و زمســتان ســال گذشته بدتر نشده 
اســت، اما همچنان بــا کمبودهایی مواجه 
هستیم.نایب رئیس انجمن داروسازان ایران، 
به مطالبات داروخانه ها از بیمه ها اشاره کرد و 
افزود: تأمین اجتماعی توانسته مطالبات سال 
گذشته را پرداخت کند و به طور کلی، وضعیت 
پرداختی تأمین اجتماعی به داروخانه ها بهتر 
از قبل شده است.وی ادامه داد: سازمان بیمه 
سلامت هم مثل همیشه در پرداخت مطالبات 

داروخانه ها مشکلی نداشته است.

هشدار پلیس فتا در آستانه امتحانات 
دانش آموزی

مراقبسودجویانباشید
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ هشدارهایی 
را در خصوص فعالیت ســودجویان سایبری 
به بهانه فروش ســوالات امتحــان ارائه کرد 
و افــزود: در آســتانه آغــاز امتحانات دانش 
آموزان هســتیم و ســودجویانی هم که از هر 
فرصتی برای سوءاســتفاده از کاربران فضای 
مجازی اســتفاده می کنند ممکن است تحت 
عناویــن و بهانه هایی مانند فروش ســوالات 
امتحانــی، فروش لوازم تقلب و غیره اقدام به 
سوءاســتفاده از دانش آموزان کنند. در واقع 
این افراد از ســن و تجربیات کم دانش آموزان 
سوءاستفاده کرده و اقدام به دریافت مبالغ بالا 
از آنــان کرده یا آنــان را به صفحات جعلی و 
فیشینگ هدایت کرده و نسبت به خالی کردن 
حسابشان اقدام می کنند.این در حالیست که 
کلاهبرداران هیچگونه دسترسی به سوالات 
امتحانی ندارند،   این افراد در اکثر موارد پس 
از دریافــت پول دیگر پاســخی به پیام های 
کاربران نمی دهند. ســرهنگ داود معظمی 
گودرزی گفـت:  در مواردی نیز سوالات جعلی 
و غلط را برای دانش آموزان ارســال کرده و 
این افراد با این امید که به سوالات دسترسی 
دارند، دیگر درس نخواند و در جلسه امتحان 
با مشکل مواجه شده اند.در سال های گذشته 
شــاهد طرح ادعای فروش سوالات امتحانات 
به خصوص امتحانات نهایی از سوی مجرمان 
ســایبری بودیم،  که پلیــس فتا این افراد را 
شناســایی و بازداشــت کرده است. مجرمان 
سایبری با این ترفند اقدام به سرقت اطلاعات 
بانکــی خانواده ها، که فرزندانشــان به دنبال 
خرید سوالات بودند کرده و حساب بانکیشان 
را خالــی کرده بودنــد. همانطور که گفتم در 
بررسی ها نیز مشخص شد که سوالات فروخته 
شــده، ســوالات متفرقه یا سوالات مربوط به 
ســال های گذشته بوده که از سوی آموزش و 
پرورش نیز منتشر شده است. دانش آموزان با 
این امید که سوالات را در اختیار دارند، زمان 
کافی برای مطالعه نگذاشته بودند و زمانی که 
در ســر جلســه امتحان حاضر شده و با دیدن 
ســوالات که متفاوت از سوالات فروخته شده 

بود امتحان خود را خراب کرده بودند. 

معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه 
سلامت اظهار کرد:

پرداخت۷۰درصدی
هزینههایدرماندیابت

رئیس گــروه داروی دفتر خدمات تخصصی 
سازمان بیمه سلامت ایران درخصوص بسته 
خدمتــی دارویی بیمــاران دیابتی و مبتلا به 
پر فشــاری خون در صندوق بیماران خاص 
و صعب العلاج، می گوید: پیرو ابلاغیه نســخه 
دیگر بسته صعب العلاج در دی ماه سال قبل 
توســط وزارت بهداشــت، داروهــای دیابت 
و پرفشــاری خــون در بســته صعب العلاج 
لحاظ شــده و امکان بهره منــدی از مزایای 
صندوق برای بیماران مشــمول فراهم شده 
اســت. نوشین جزایری افزود: داروهای بسته 
دیابت شــامل 7 قلم از انســولین های قلمی 
تحت پوشــش بیمه اســت که سهم مازاد آن 
در بسته صعب العلاج لحاظ شده است، ضمن 
اینکه 16 قلم داروی خوراکی بیماران دیابتی 
برای اولین بار در بســته لحاظ شــده که 70 
درصد از هزینه ها در قالب بسته صعب العلاج 
تامین می شــود.از سوی دیگر مهدی رضایی 
معاون بیمه و خدمات ســلامت سازمان بیمه 
ســلامت درخصوص تحت پوشش بیمه قرار 
گرفتن نوار تســت قند خون اظهار داشــت: 
درخواســت پوشــش کیت اندازه گیری قند 
خون سال گذشته در شورای عالی بیمه مورد 
تایید کارشناسی قرار گرفت اما به علت عدم 

تأمین منابع مورد نیاز مصوب نشده است.

گیر  رئیس مرکز مدیریت بیماری های وا
وزارت بهداشت خبر داد؛

موارد کاهشچشمگیر
کشور ابتلابهسالکدر

رییس مرکز مدیریت بیماریهای واگیر وزارت 
بهداشت، گفت:سالک به دلیل شیوع فراوان و 
پراکندگی آن در نقاط مختلف کشــور دارای 
اهمیــت فراوان بوده، مخــزن آن موش های 
صحرایی و توســط ناقل پشــه خاکی منتقل 
می شــود و سالک نوع آنتروپونتیک )شهری، 
خشــک( که مخزن آن افراد مبتلا است و این 
بیماری در کانون های مختلف کشــور در 1۹ 
استان وجود دارد.شهنام عرشی اظهار داشت: 
با اقدامات انجام شــده و پیگیری های دقیق 
موفق شــده ایم این روند بیماری تغییر و پس 
از سال 1۳۸6 سیر نزولی داشته به طوری که 
در ســال 1401 به کمتر 15 مورد در یکصد 
هزار نفر رسیده است.به گفته وی، کانون های 
موجود در کشور عمدتا با تحقیقات انجام شده 
در مــورد ناقلین و مخــازن و عامل بیماری زا 
توسط دانشکده های بهداشت و پزشکی سراسر 
کشــور بخصوص دانشکده بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی تهران مورد بررسی قرار گرفته اند.

خبر ویژه

حسین نظری؛ معاون خدمات شهری شهرداری تهران در خصوص مکان های 
جدید برای احداث آرامســتان های شــهر تهران، اظهار کرد: در این زمینه کار 
مطالعاتی انجام شده است و به زودی مکان های جدید معرفی خواهند شد.بر 
اســاس این گزارش، شــهرداری تهران در نظر دارد برای کاهش بار ترافیک در 
چند قسمت از حاشیه شهر تهران، آرامستان هایی را احداث کند اما هنوز به 
طور دقیق مکان این آرامستان ها مشخص نیست. رئیس شورای شهر تهران 
ســال گذشــته در واکنش به این موضوع که چرا مکان های آرامستان ها اعلام 
نمی شــود، گفت: »اجازه دهید که کار ها پیش برود تا برای خرید زمین دچار 

مشکل نشویم!«. به نظر می رسد که »احتمال افزایش قیمت زمین«، مانع از 
اعلام دقیق مکان های آرامستان های جدید پایتخت شده است. معاون خدمات 
شهری شهرداری تهران همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا در سال جاری 
آرامســتان های جدید در حاشــیه شهر تهران احداث خواهد شد، تصریح کرد: 
قاعدتاً در سال جاری حداقل یک آرامستان در حاشیه شهر تهران احداث خواهد 
شد. گفتنی است که جواد تاجیک مدیرعامل سازمان بهشت زهرا آذرماه سال 
گذشته )1401( اعلام کرده بود که نخستین آرامستان جدید تا 6 ماه آینده 

به بهره برداری می رسد.

آیاآرامستانجدیدپایتختدرسالجاریمشخصمیشود؟

اینفوگرافی 

علتبیاشتهایی
چیست؟

برخی از دلایل بی اشتهایی ، 
کوتاه مدت هستند؛ از جمله 
سرماخوردگی، مسمومیت 

غذایی و... . شاید دلایل، 
مربوط به مشکلات پزشکی 

بلندمدت باشند، نظیر دیابت، 
سرطان، یا بیماری های تهدید 

کننده جان. بی اشتهایی 
می تواند همراه با احساس 

خستگی یا حالت تهوع باشد.

از سوی مرکز توسعه آموزش مجازی وزارت آموزش و پروش عنوان شد؛

اعلاممهلتنهاییثبتاعتراضرتبهبندی
معلمانباشرایطخاص

مرکــز توســعه آموزش مجازی، فنــاوری و امنیت اطلاعات وزارت آموزش و پرورش 
از فراهم شــدن امکان ثبت درخواســت رسیدگی به موارد خاص فرهنگیان مشمول 
رتبه بندی جهت ویرایش و تکمیل اعتراض به نتایج رتبه بندی در ســامانه مربوطه 
تا روز 2۹ اردیبهشــت ماه خبر داده اســت.در اطلاعیه صادر شــده از سوی این مرکز، 
آمده اســت که فرهنگیان مشــمول رتبه بندی می توانند در بازه زمانی تعیین شــده 
که از 26 اردیبهشــت آغاز شــده و تا 2۹ اردیبهشــت ادامه دارد، با مراجعه به سامانه 
my.medu.ir )آیکن نتایج رتبه بندی(، نســبت به درخواســت ویرایش اعتراض، به 
نتایج رتبه خود اقدام کنند.به این ترتیب جهت تسریع شرایط رسیدگی به مراجعات 
خاص همکاران در امر رتبه بندی در شــرایط خاص نظیر عدم دسترســی به شــبکه 
اینترنت در مناطق عشــایری و مرزی، فوت بســتگان درجه یک همکار در بازه زمانی 
ثبت اعتراض، بیماری حاد فرد یا بســتگان درجه یک وی ، مســافرت از پیش تعیین 
شــده به خارج از کشــور، بروز اشتباهات موثر در تشخیص فرایندها، معاذیر قانونی، 
انتظامی یا قضایی؛ امکان ثبت درخواســت معترضین در ســامانه اعلامی از تاریخ 26 
تا 2۹ اردیبهشت ماه فراهم شده است و این مهلت به هیج وجه قابل تمدید نیست. 
بر اســاس این گزارش،  وزارت آموزش و پرورش نیز طی انتشــار بخشــنامه ای در روز 
دوشــنبه، 25 اردیبهشــت ماه از تشــکیل »کارگروه رســیدگی به اعتراضات موارد 
خاص اجرای طرح رتبه بندی معلمان« خبر داده بود. براین اســاس کارگروه مزبور 
ضمن بررســی مســتندات و دلایل در صورت احراز شــرایط عذر موجه افراد مشمول 
با تصویب هیئت ممیزه ذی ربط می تواند نسبت به ایجاد فرصت اعتراض یا ویرایش 
آن صرفــاً بــرای یــک نوبت و حداکثر برای مدت زمان معین) 4۸ ســاعت( از زمان 
صــدور، اجــازه کارگروه موارد خاص طبق زمانبندی جدول زمانبندی تصمیم گیری 
کند.گفتنی اســت؛ ســامانه مربوطه در ســاعت 24 روز یک شنبه مورخ 7 خرداد ماه 

1402 بسته خواهد شد.
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گردشگری

۳راهبراینجاتاطلاعات
CHATGPTدست شخصیاز

ChatGPT می تواند بی آن که مطلع باشید از 
اطلاعات شما سوءاستفاده کند.نحوه استفاده 
از داده هــای خــود را کنترل کنید؛ بیشــتر 
فناوری های جدید مســائل حریم خصوصی و 
 ChatGPT امنیتی جدیدی را به همراه دارند و
OpenAI نیز از این قاعده مســتثنی نیســت. 
مولد متن واقعا چشــمگیر است حداقل برای 
برخی، اما همچنین ســؤالاتی در مورد نحوه 
جمــع آوری و پــردازش داده هــای ما ایجاد 
می کند.توســعه دهندگان ChatGPT مدل 
زبــان بــزرگ را بر روی مقادیر زیادی متن در 
دسترس عموم در وب آموزش دادند، اما ربات 
چــت همچنین از مکالمات شــما با آن برای 
یادگیری استفاده می کند، بنابراین اگر تمایل 
دارید از حریم خصوصی خود محافظت کنید، 

باید بدانید که چه گزینه هایی وجود دارد.

ChatGPT حالتناشناسرادر
فعالکنید

به طــور پیش فــرض، OpenAI از پیام هایی 
کــه بــه ChatGPT ارســال می کنید برای 
»آمــوزش و بهبود« مدل های خود اســتفاده 
می کنــد، اما کاربران ایــن قدرت را دارند که 
با اســتفاده از حالت ناشناس پلتفرم ها از این 
اتفــاق جلوگیری کنند. برای فعال کردن آن، 
ChatGPT را در مرورگر خود باز کنید، روی 
نام کاربری خود در ســمت چپ کلیک کنید، 
 Data Controls به تنظیمات بروید و در کنار
روی Show کلیک کنید. پس از رســیدن به 
آنجــا، ســوئیچ تاریخچه و آمــوزش چت را 
خامــوش کنیــد.از آن نقطه به بعد، هر بار که 
صفحه مرورگر را ببندید، گزارش مکالمه شما 
با ChatGPT از حساب شما ناپدید می شود، 
اما این بدان معنا نیست که کاملا از بین رفته 
است، پشت صحنه OpenAI به مدت ۳0 روز 
در تاریخچه چت شما قرار می گیرد تا قبل از 
حذف دائم آن را مورد سوءاستفاده قرار دهد. 

ChatGPTمراقبآنچهبه
میگوییدباشید

ChatGPT ممکن اســت متن را به روشــی 
طبیعــی و واقعــی تولید کند، امــا به عنوان 
یک دوســت یا مشــاور به آن اعتماد نکنید. 
اسناد پشتیبانی رسمی این پلتفرم به کاربران 
می گوید که هیچ اطلاعات حساسی را با چت 
بات به اشــتراک نگذارنــد و این به این دلیل 
اســت که مطمئن شــدن از نحوه استفاده و 
تجزیه و تحلیل داده های شما در آینده دشوار 
است.خط مشــی رازداری چت بات می گوید 
OpenAI داده هایــی مانند مکالمات شــما و 
ویژگی هایی را که با آن ها درگیر می شوید ثبت 
می کند و ممکن اســت »اطلاعات جمع آوری 
شــده« مانند آمار کاربران را با اشخاص ثالث 
به اشــتراک بگذارد؛ به عنوان مثال در پاســخ 
به درخواست های قانونی مجریان قانون، این 
شرکت ممکن است اطلاعات شخصی کاربران 
مانند آدرس های ایمیل و داده های مکان را نیز 
با »شــرکت های وابسته« به اشتراک بگذارد، 
اما این ســند مبهم است و مشخص نمی کند 
که این شــرکت های وابسته دقیقا چه کسانی 

هستند.

ChatGPTبابرنامههایشخصثالث
محتاطباشید بسیار

مــا آنچه را بایــد هنگام اســتفاده از پلتفرم 
ChatGPT بدانید، پوشــش داده ایم، اما این 
تنهــا جایی نیســت که با ربــات چت مواجه 
می شوید. این ابزار در همه جا ظاهر می شود، 
زیــرا OpenAI بــه برنامه هــا و پلاگین های 
شــخص ثالث اجازه می دهــد تا در بالای آن 
ساخته شوند و اگر از هر یک از آن ها استفاده 
می کنید، مجموعه جدیدی از مســائل حریم 
خصوصی و امنیتی وجود دارد که باید در مورد 
آن ها فکر کنید.وقتی صحبت از اســتفاده از 
یک برنامه افزودنی یا برنامه افزودنی مرورگر 
ساخته شــده در بالای ChatGPT می شود، 
باید همان احتیاط را در مورد هر ابزار شخص 
ثالــث دیگــر اعمال کنیــد: مجوز های مورد 
نیاز را بررســی کنید، خط مشــی رازداری و 
شــرایط و ضوابط را مطالعه کنید و در مورد 
هزینه های مرتبط با آن، چه هزینه اشــتراک 
یا پرداخت های درون برنامه ای، مطلع شوید.

 ChatGPT بــه محض اینکه چیزی به اندازه
محبوب شــد، کلاهبرداران و هکر ها نیز مایل 
به ورود به آن هســتند، بنابراین ما همچنین 
توصیه می کنیم درباره پیشینه توسعه دهنده 
پشــت هــر ابــزار ChatGPT که اســتفاده 

می کنید، تحقیق کنید.

دهکده گردشگری برنجستانک ؛

کلبههایسوئیسی تجربه
ایران! در

گاهی وقت ها مناظر منطقه ای می تواند ما را برای سفر 
به آنجا ترغیب کند؛ اما تا حالا به این فکر کرده اید که 
در منطقه ای اقامتگاه ها آنقدر زیبا باشند که خودشان 
دلیلی برای ســفر شــوند؟ اگر چنین اقامتگاهی را در 
منطقه ای با منظره ای تماشــایی بسازند که دیگر هم 
فال و هم تماشاســت. امروز قرار اســت به یکی از این 
اقامتگاه ها ســری بزنیم و از طبیعت زیبای اطراف آن 
لذت ببریم؛ چون دهکده گردشگری زمزم برنجستانک 

جایی در دل جنگل های هیرکانی است.
به ســمت شــمال ایران که ســفر کنیم، روســتای 
برنجســتانک جایــی در اســتان مازنــدران، در 
22کیلومتری شهرســتان قائمشــهر است. اگر کمی 
دقیق ترش را بخواهید، پی این روستا را باید جایی در 
بخش نارجستان سوادکوه بگیریم. برجستانک آنقدر 
خوش آب وهواست که پایتخت نشینان هر هفته سفری 
سه ساعته را برای رسیدن به آن به جان می خرند؛ پس 
دور از انتظار نیست که یکی از دهکده های توریستی 
ایران را درست در همین منطقه بنا کرده باشند. درست 
است، دهکده گردشگری زمزم را در دل این روستای 

زیبا ساخته اند.
در دل منطقه برنجستانک یکی از اقامتگاه های خاص 
در ایران را ساخته اند. این اقامتگاه کلبه های چوبی و 
مثلثی دارد که ماندن در آن ها حالتان را بهتر می کند. 
یکی از دوســتان من همیشه می گوید، آدمی حداقل 
یک شــب زندگی در کلبه را به خودش بدهکار است. 
تصور نور صبحدم که داخل اتاقی چوبی حال وهوایی 
تازه می پاشد، می تواند من را به اندازه یک سال کاری 
زنده نگه دارد. اگر صدای سوت کتری هم بیاید، شاید 
کمی بیشتر در این بخش زندگی ام مکث کنم؛ کمی 
بیشتر از یک عمر. حتی اگر خبری از آفتاب نباشد، باز 
هم حس وحال این کلبه ها خوب است. صدای بارانی 
که روی شــیروانی می بــارد و ماندن زیر پتویی گرم، 
مرخصی گرفتن لذت بخشی از روزمرگی های زندگی 
اســت. به جای تمام روزهای بارانی که به مدرســه یا 

محل کار رفتید، تنبلی کنید.

جاهایدیدنیبرجستانکسوادکوه
دریاچهگلپلشاهی

پنج کیلومتر که از روستای برنجستانک بگذرید، جایی 
در میان جنگل های سوادکوه، دریاچه ای پنج هکتاری 
خانه دارد. آب این دریاچه شیرین است و پرنده ها هم به 
آن سر می زنند؛ اما اگر دلتان می خواهد در دریاچه گل 
شنا کنید، عمق پنج متری آن را از یاد نبرید. کافی است 
کمی به این دریاچه رسیدگی کنند تا یکی از بهترین 
مکان ها برای وقت گذرانی طبیعت گردان باشــد. اگر 
اهل ماهیگیری هستید و وسایلتان آماده است، چند 
ساعتی کنار دریاچه بنشینید و از صدای آرامش بخش 
طبیعــت لــذت ببرید؛ اما چرا به این دریاچه شــاهی 
می گویند؟ قبل از سال 57 اسم قائم شهر، شاهی بود. 
بعد از سال 57 اسم این شهر تغییر کرد؛ اما اسم این 

دریاچه همانی که بود، ماند.

سدبرنجستانک)سدزمزم(
این روزها ممکن اســت با شــنیدن اسم سد، به جای 
کشــاورزی و آبادانی به خشکسالی فکر کنید؛ اما این 
سد را در دل منطقه حفاظت شده و جنگلی انجیل سی 
و خیبوس ساخته اند تا کمک حال کشاورزان منطقه 
باشــد. سد برنجستانک سوادکوه را روی رود تیچون 
ساخته اند و ۸کیلومتری با روستای برنجک فاصله دارد. 
اگر اسمی از سد زمزم برنجستانک را هم شنیده اید، آن 
هم اسم دیگر همین سد است. از آنجایی که این سد 
خاکی را روی رودخانه ای در دل جنگل ســاخته اند، 
منظره ای تماشــایی دارد؛ پس این منظره را از چند 
زاویــه طلایی قاب کنیــد و با خودتان به خانه ببرید. 
این منظره تابلویی ارزشمند برای خانه اتان می شود.

هفتآبشار
هفت آبشار از زیبایی های اطراف دهکده گردشگری 
زمزم برنجســتانک اســت. این هفت آبشار با بلندای 
متفاوت شــبیه پلکانی روی هم این زیبایی را تصویر 
کرده اند. هر هفت آبشار در کنار هم بلندایی ۹متری 
دارند که در قاب دوربینتان خوش می نشینند. حالا 
اگر مراتع اطراف و جنگل لفور هم به تصویرتان اضافه 
کنید، دیگر چیزی از تابلوهای نقاش معروف، بابراس 
کم ندارد. یادتان هســت که چطور با قلمویش جادو 
می کرد؟ حالا نوبت شــات های جادویی شماســت. 
ایــن عکس ها می توانند شــاهکار شــما در مجلات 
گردشــگری باشــند. اگر هم اهل شــنا هستید، در 
حوضچه هفت آبشــار برنجســتانک سوادکوه کمی 
آب تنی کنید. با این کار خستگی یک سال کاری از 

تنتان در می رود.

است بیشتر روز خودکشیدرچهفصلوزمانیاز احتمالفکرِ
در حالی که افراد ممکن اســت تصور کنند خودکشی در 
ماه های زمستان شایع تر است، در واقع فکر به خودکشی 

در بهار و اوایل تابستان به اوج خود می رسد.
 محققان دریافته اند که افکار خودکشی از ماه دسامبر )آذر( 
شروع می شود، اما پس از آن چند ماه طول می کشد تا به 
"نقطه اوج" برســند. بر اساس یک مطالعه جدید، مردم 
همچنین بیشــترین آسیب پذیری را برای پایان دادن به 

زندگی خود بین ساعت 4 تا 5 صبح دارند.
»برایان اوشــی«، عضو تیم تحقیق از دانشــگاه ناتینگهام 

انگلســتان، می گوید: »به خوبی مســتند شده است که 
زمســتان زمانی اســت که افراد مبتلا به مشکلات روانی 
ممکن است با بدتر شدن خلق و خو و افسردگی دست و 
پنجه نرم کنند. در واقع، اختلال عاطفی فصلی یک موضوع 
شــناخته شــده مرتبط با تغییر فصل است که بر سلامت 

روان بسیاری از افراد تأثیر می گذارد.«
او در نشــریه خبــری دانشــگاه گفــت: »ممکن اســت 
شگفت انگیز به نظر برسد که بهار، زمانی که ممکن است 
روحیــه مردم بهبود یابد، در واقع زمان بزرگ ترین خطر 

است.«
او توضیح داد: »بین آذر تا خرداد، خطر رفتار خودکشــی 
افزایش می یابد و ما احساس می کنیم که این اتفاق می افتد 
زیرا بهبود تدریجی در خلق و خو و انرژی آنها ممکن است 
آنها را قادر به برنامه ریزی و انجام اقدام به خودکشی کند.«

در طول شــش ســال، محققان متوجه افزایش کلی افکار 
خودزنی شدند. یافته ها نشان داد که فصل بر خلق و خو و 
میل به مُردن تأثیر می گذارد، به ویژه در افرادی که قبلًا 

اقدام به خودکشی کرده بودند.

دریچه علم

عکس روز 

سرزمین چهارفصل ایلام/ منبع : ایرنا

کران در پلتفرم ها افزایش نمایش فیلم های آماده  ا

کران آنلاین می برد؟ رقابت ناممکن گیشه، فیلم ها را به ا
همزمان با نمایش آنلاین چنــد فیلم ســینمایی در پلتفرم ها، افزایش 
فیلم های در نوبت اکران و سخت شدن رقابت در اکران پرده ای سینما برای 
جذب مخاطب که آن هم به واسطه فروش صد میلیاردی یک فیلم رخ داده، 
این پرسش مطرح می شود که آیا به زودی تعداد نمایش فیلم های آماده  

اکران در پلتفرم ها افزایش می یابد؟
 از ســال 1۳۹۹ که به دلیل پاندمی کرونا و در پی آن تعطیلی سالن های 
ســینمایی، اکران آنلاین در پلتفرم های اینترنتی راه افتاد، فراز و نشیب 
زیادی در این بخش تجربه شــد. اگرچه تاکنون آمــاری  از میزان فروش 
فیلم ها و تعداد تماشاگران این فیلم ها به شکل "آزاد" در دسترس مخاطب 
نبوده و فقط باید به گزارش های ارسالی اکتفا و اعتماد کرد، اما بسیاری از 
کارشناسان سینمایی بر ادامه این نوع اکران تاکید داشته و دارند و آن را 
فرصتی باید برای نمایش فیلم هایی که شرایط اکران در سالن های سینما را 

ندارند و نمی توانند مخاطب قابل توجهی را جذب کنند، می دانند.
اکران آنلاین اگرچه در ابتدا شروعی طوفانی داشت، پس از مدتی کم کم 
روندی نزولی پیدا کرد و در مقطعی نسبتاً طولانی هیچ فیلمی به این شکل 
عرضه نشد. با این حال چند وقتی اســت که بعضی فیلم ها پس از پایان 
نمایش عمومی در سینما، راهی پلتفرم ها می شوند تا بلیت فروشی را در آنجا 
نیز دنبال کنند. فیلم های »تی تی«، »هناس« و »حرف آخر« از آثاری بودند 

که تا همین اواخر در پلتفرم ها به صورت آنلاین اکران شدند.

در حال حاضر فیلم »خط اســتوا« که از اواخر اسفند روی پرده سینماها 
رفت، به همراه »طلاخون«، »بانک زده ها« و »غریب« با قیمت بلیتی که از 
20 هزار تومان شروع می شود و به 60 هزار تومان می رسد در پلتفرم ها به 

صورت آنلاین نمایش داده می شوند.
در این بین »غریب« از فیلم هایی است که همچنان در برخی سینماها روی 
پرده است ولی به نظر می رسد با تصمیم مالک و سرمایه گذار فیلم )سازمان 
اوج( به اکران آنلاین رسیده که در گزارشی هم اعلام شد توانسته در یک 

روز بیش از یک میلیارد تومان فروش داشته باشد!
اما بجز فیلم هایی که از آن ها نام برده شد و فیلم های کوتاه و مستندی که 

هر از گاهی مسیر نمایش آنلاین را دنبال می کنند، فیلم های دیگری هم 
در تدارک هســتند تا به صورت آنلاین نمایش داده شوند؛ از جمله فیلم 
سینمایی »اکتبر« که محصول مشترک ایران، ترکیه و گرجستان است 
و به کارگردانی عباس مرادیان آخرین مراحل پســت پروداکشن خود را 

سپری می کند.
با وجود آنکه اکــران آنلاین فیلم »غریب« به کارگردانی محمدحســین 
لطیفی در این مقطع کمی دور از انتظار بود، اما به هر حال این شیوه، راهی 
اســت برای در دســترس قرار دادن فیلم به مخاطبی وسیع تر که امکان 
یا علاقه ای برای رفتن به ســینما را بخصوص در شرایط اقتصادی فعلی 
ندارد. این نکته را هم باید اضافه کرد که برخی کارشناســان سینمایی و 
سینمادار معتقدند پیشتازی یک فیلم کمدی در اکران پرده ای سینماها و 
اختلاف فروش بیش از 100 میلیارد تومانی آن با فیلم دوم گیشه، ممکن 
است برخی دیگر از فیلم ها را از اکران در این مقطع منصرف کند یا آن ها را 
مستقیم به اکران آنلاین بکشاند.با توجه به فهرست بلندبالای فیلم های در 
نوبت نمایش که شامل فیلم های جشنواره فجر دو سال قبل هم می شود، 
این گمانی زنی مطرح است که آیا باید در انتظار رونق بیشتر اکران آنلاین 
باشیم؟ بویژه برای فیلم هایی که با وجود رونمایی در جشنواره فجر، به زعم 
 برخی منتقدان تله فیلم محسوب می شوند و موفقیتی در اکران سینمایی

 ندارند.

چهره ها  

» تاریخ ایران باستان«؛

نخستین
کتابتاریخیفارسی

حســن پیرنیا بــا بهره گیــری از منابع 
انگلیسی، فرانســوی، آلمانی و...، اثری 
تألیف کرده که می توان آن را نخســتین 
کتاب تاریخی فارسی دانست که به ادوار 
پیش از اســلام و بررســی علمی وقایع 
تاریخی آن دوران پرداخته. کتاب تاریخ 
ایران باستان - باب اول حاوی مستنداتی 
اســت که پیرنیا بــا کاوش در یافته های 
باستان شناسان و با توجه به متون تاریخی 

سایر ممالک گردآوری و ارائه کرده. نگاهی 
به عنوان کتاب حاضر ممکن است موجب 
شود به غلط تصور کنیم که سراسر کتاب 
تنها به تاریخ ایــران و ایرانیان اختصاص 
پیدا کرده اما در حقیقــت تاریخ اقوام و 
سرزمین های دیگر نیز در این اثر مطرح 
شده و مورد تحلیل قرار گرفته اند. پیش 
از اینکه شــنیدن کتاب را آغاز کنید و یا 
به مطالعه ی ادامه ی توضیحات بپردازید، 
لازم می دانیم یک نکته را یادآوری کنیم: 
کتابی که پیش رو دارید، در زمانی نوشته 
شــده که روش های پژوهش تاریخی و 
شیوه های باستان شناختی با امروز تفاوت 

بسیاری داشتند. بنابراین، 
ممکن اســت به مطالبی 
بربخورید که بــا اطلاعات 
جدیدتر و منابع امروزی تر 
همخوانی نداشــته باشد. 
هرچند این نکته از ارزش 
و اهمیــت اثــر پیرنیا کم 
نخواهد کرد اما پیشــنهاد 
می کنیم در بررســی های 
تاریخی و کسب اطلاعات 

از دوران باستان ایران صرفاً به یافته های 
این کتاب اکتفا نکنید.

نویســنده مباحث کتاب تاریــخ ایران 

باســتان - بــاب اول را با 
کلیاتی پیرامون زمان پیش 
از تاریخ )پیــش از اختراع 
خط(، نژادهای بشــری و 
نیاکان انسان های امروزی، 
معرفی زبان هــا، انواع خط 
و منابع تاریخی معتبر آغاز 
می کند. در ادامه، نژادهای 
گوناگون انسان ها در گستره  
جغرافیایی ای کــه به آن 

تعلق داشتند مورد بحث قرار می گیرند.
 از نــکات قابل توجه، نظمی اســت که 
حســن پیرنیــا در تنظیــم مطالب این 

کتاب به کار برده. پــس از اینکه مطالب 
هر بخش به طور مبســوط مورد تحلیل 
قرار می گیرند، بخشــی با عنوان نتیجه، 
جمع بنــدی مطالــب مطرح شــده را 
به مخاطــب ارائه می کند. نثر منســجم 
و مستحکم نویســنده نیز درخور توجه 
است. قلمی که در عین روانی از صلابت 
بالایی برخوردار اســت. هرچند گاه گاه 
کلماتی در متن به کار رفته اند که به گوش 
مخاطب امروزی چندان آشــنا نمی آیند 
اما بااین حال، شــنیدن مطالب به آسانی 
 و بدون مشــکل خاصی صــورت خواهد 

گرفت.

کتابکده 

فناوری


